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Roční kronikářský zápis za rok 2022 
obce Praha 21 - Újezd nad Lesy          

Motto: Ad futur memoriam-Pro paměť budoucích věků 
 

Statistické údaje 

 
Počet sňatků 58, počet rozvodů 23, narozeno 91, z toho muži 51, ženy 40. Zemřelo 
78, z toho muži 43, ženy 35. Přistěhovalí 397, z toho muži 210, ženy 187. Vystěhovalí 
338, z toho muži 165, ženy 173. Přírůstek stěhováním celkem 59, z toho muži 45, ženy 
14. Celkový přírůstek 72 osob, z toho muži 53, ženy 19. Celkový počet osob k 31. 12. 
2022 je10562, z toho muži 5244 a ženy 5318. Střední stav obyvatel k 30. 6. 2022 je 
10532, z toho muži 5222 a ženy 5310.    
 
Koronavirus je v České republice již téměř tři roky. Vývoj pozitivně testovaných 
případů covidu 19 v Praze od 18.4.2022 do 31.12.2022 vypadal tak, že v 16.týdnu 
2022 byl počet pozitivně testovaných 2923 osob a v 52. týdnu to bylo 413 případů. Za 
sledovanou dobu se nemoc prokázala v téměř 4,6 milionech případů. Dnes jsme se již 
s covidem naučili žít a ukončené základní očkování má téměř 6,9 milionu lidí, tedy asi 
65% obyvatel.  
 
Ani letos v naší obci nepolevila epidemie covidu na síle a tím se také odrazila i na 
práci našeho úřadu. Po zkušenostech z předchozího roku covidu již věděli jak reagovat 
a fungovat. Přesto i nadále museli naši zaměstnanci využívat home office a k jednání 
používat online systémy..Celý rok se zaměstnanci snažili, aby provoz úřadu nebyl 
omezen a to se různými opatřeními podařilo.Občané Újezda tak nijak zásadně 
omezení nepocítili.  
 
Další očkování, které zajistil Úřad MČ, provedl mobilní očkovací tým ze Zdravotního 
střediska v Jirnech a proběhlo v tělocvičně újezdské Masarykovy školy 30.11. a 21. 
12. 2021 a pokračovalo až do jara 2022. Poslední očkování tohoto týmu se uskutečnilo 
na stejném místě 14. září 2022. Celkem ho využilo více než 400 našich občanů. Bylo 
cíleno především na seniory, aby nemuseli dojíždět do velkých pražských center, ale 
využili ho i mladší občané. Koncem roku bylo otevřeno Covid centrum na Rohožníku 
u zdravotního střediska jako odběrové a testovací místo společnosti Váš praktik. 
Centrum provádělo jak antigenní, tak PCR testy. 
 
Putin zahájil invazi na Ukrajinu.V ranních hodinách 24. února 2022 zveřejnil ruský 
prezident Vladimír Putin prohlášení, ve kterém oznámil speciální vojenskou operaci 
s cílem „demilitarizace a denacifikace Ukrajiny“. Rusko zdůvodňovalo svou speciální 
operaci tím, že musí ochránit zemi před rozšiřováním NATO. Také uvedlo že chce 
ochránit ruskojazyčné obyvatele na východní Ukrajině, kteří podle Ruska čelí šikaně a 
genocidě. Ve svém projevu označil Ukrajince za nacisty. Na invazi téměř ihned 
reagovaly státy z celého světa. Ukrajinský prezident Volodymyr Zelenskyj vyhlásil kvůli 
vpádu Ruska válečný stav a 25. února pak všeobecnou mobilizaci. První ruské útoky 
směřovaly na ukrajinskou vojenskou infrastrukturu, vojenská letiště nebo další 
strategické cíle. Postupně však ruské útoky ničily i obytné budovy a sídliště. Kvůli ruské 
invazi opouští Ukrajinu miliony válečných uprchlíků. Ruskou invazi odsoudila většina 
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zemí na světě. Rezoluce Valného shromáždění OSN vyzvala Moskvu k okamžitému 
ukončení bojů a stažení svých jednotek z území Ukrajiny. Pro rezoluci hlasovalo 141 
zemí, proti bylo pět států: Rusko, Bělorusko, KLDR, Syrie a Eritrea. 35 zemí včetně 
Číny, se zdrželo a 12 zemí se hlasování nezúčastnilo. Kvůli invazi Ruska opouští 
Ukrajinu miliony válečných uprchlíků, což má dopad i na Českou republiku. 
K 22.listopadu evidoval Úřad vysokého komisaře OSN pro uprchlíky 4,8 miliony lidí, 
kteří našli dočasnou ochranu v některé ze zemí EU. K 1.prosinci tuto ochranu v Česku 
mělo podle ministerstva vnitra přes 464 tisíc uprchlíků z Ukrajiny.Velkým problémem 
se stalo i následné zdražování energií, zvláště plynu, které vláda musela řešit 
zastropováním cen pro firmy i domácnosti. Až na pár výjímek podporovaly státy EU 
pomoc ve válce Ukrajině dodávkou různých druhů zbraní. Ještě koncem roku 2022 
bylo však jakékoliv mírové řešení stále v nedohlednu. 
 
Poslední cesta Alžběty II. Celý svět sledoval pohřeb nejdéle vládnoucí britské 
královny, která zemřela 6.září 2022 na zámku Balmoral, ve věku 96 let. Na trůn 
nastoupila 21. dubna 1952. Poslední rozloučení s britskou královnou se stalo jedním 
z největších shromáždění státníků v novodobé historii. Lafetu s rakví táhlo místo koní 
142 námořníků. Pozvání nedostal Putin, a nepřijel ani čínský autokrat Si-Tin-Pching.  
 

POČASÍ 
 
Podle zprávy agentury Evropské unie pro sledování atmosféry a klimatických změn 
Copernicus, byl tento rok v Evropě druhý nejteplejší. Celoroční průměr evropských 
teplot byl druhý nejvyšší v historii záznamů, předčil jej pouze rok 2020. Letošní léto 
bylo dosud v Evropě nejteplejší a doprovázely jej mimořádně dlouhé a intenzivní vlny 
veder na západě a severu kontinentu. V celosvětovém měřítku se rok 2022 zařadil na 
páté místo. 
  
Na Nový rok ráno bylo +11ºC a celý začátek roku byl abnormálně teplý. První ranní 
mrazík se objevil na Tři krále - 2ºC a první sněhový poprašek v noci z 7.na 8.ledna. 
Silný vítr s deštěm v pondělí 17. ledna a déšť se sněhem (5cm) v noci z 20.na 21.1. 
V noci z 29.na 30.1. silná vichřice. Silný vítr také v noci z 1. na 2. února a opět 17. a 
19.2. První dva březnové týdny ranní teploty-2ºC až 5ºC. Poměrně vysoké denní 
teploty +17ºC od 22. do 29. března. V dubnu prší 7x a v květnu 5x. Květnová průměrná 
denní teplota činila +21ºC. V červnu 3x tropické teploty 30º-35ºC. Prší 7x. V červenci 
tropické teploty 6x a prší 2x.V srpnu prší 2x a tropické teploty 5x. V září prší 5x. V říjnu 
prší 4x. Silná mlha14. listopadu. První sněhový poprašek se objevil v noci z 18. na 19. 
listopad. Prší 1x. V prosinci slabě sněží v noci z 3. na 4.12. a z 10. na 11. 12. V noci 
z 11. na 12. 12 napadlo 10 cm sněhu a v noci ze 14. na 15. dalších 5 cm. Náledí se 
objevilo po dešti 20. a 21. 12.  
 
Vánoční svátky byly již tradičně bez sněhu, na Štědrý den +10ºC. Nynější sucho 
v Evropě je podle expertů Evropské unie patrně nejhorší za 500 let. K 10.srpnu platilo 
varování před suchem pro 47% území Evropy  
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ZE ŽIVOTA OBCE 
 
Ještě na prosincovém zastupitelstvu 2021 byl hlavním tématem rozpočet MČ 
Praha 21 na rok 2022. Největší kapitolou v rozpočtu je kapitola vnitřní správa a v ní 
jsou největší položkou osobní náklady, které zahrnují odměny zastupitelů a platy 
zaměstnanců, v obou případech včetně sociálního a zdravotního pojištění. Patří sem i 
finance na opravy, platby za energie, školení, poštovní služby a mnoho dalších výdajů. 
Přesto na začátku roku 2022 byla rezerva 34,5 mil. Kč. Celkový přehled výdajů v roce 
2022 byl schváleným rozpočtem ve výši v tisících Kč 124 474.20. Upravený rozpočet 
v tisících ve výši 220 528, 50 Kč a skutečné čerpání ve výši 99 670, 38 mil. tj. 45%. 
Největší položkou byly Veřejná správa, Školství a Doprava.  
 
Opravy silnic a chodníků. Naše hlavní komunikace, Starokolínská, Novosibřinská, 
Staroújezdská, Staroklánovická a Zaříčanská jsou ve správě TSK a. s. a zjištěné 
závady předáváme správci komunikací k vyřízení. U místních komunikací zajišťuje 
opravy a závady až na několik výjímek MČ Praha 21 externími dodavateli, přičemž 
letos zvýšená četnost nutných oprav přinesla zvýšené nároky na jejich zajištění, včetně 
nákladů na provedení.  Pokračovalo se také v opravách chodníků na Starokolínské. 
Plán zimní údržby úředně začíná 1. 11. 2021 a končí 31. 3. 2022. 
 
V únorovém Zpravodaji byl vyhlášen 3. ročník participativního rozpočtu 
s názvem „Měníme Újezd“. Jedná se o podání návrhů pro další rozvoj naší MČ, na 
který je letos k dispozici 1 milion Kč. Termín podání návrhů byl 31. březen 2022. 
Celkem bylo podáno 9 návrhů. Absolutním vítězem se stal návrh „Lavičky“. Na druhém 
místě se umístil projekt „Smart WC Rohožník“ a v těsném závěsu, na třetím místě 
bodovala“Oprava chodníku v Netušilské ulici“. Dne 19. 7. rozhodla Rada MČ Praha 
21, že se budou realizovat všechny tyto tři návrhy.  
 
Újezd nad Lesy slavil významné výročí v předvečer 100 let svého názvu, a to 
v neděli 6. února 2022. Nadšení turisté odstartovali na tříkilometrovou vycházku 
s lampiony již před 16.hodinou. O trasu a reflexní značení se postarali členové KČT, 
odbor Pohoda Praha. Cestou na ně čekalo 6 zastavení z místní historie. Odměnou byl 
pamětní list podepsaný panem starostou Milanem Samcem, upomínkové dárkové 
předměty, sladká odměna a knihy o Újezdě od manželů Tomaidesových.  
 
Vyvrcholením oslav, které připravilo Újezdské muzeum, ve spolupráci s odborem 
školství, vedením Úřadu MČ Praha 21, vedením radnice a Masarykovou ZŠ, byla 
světelná tématická show, promítaná na budovu školy. Ke 100.výročí se v pondělí 7. 2 
sešla muzejní rada a společně s vernisáží výstavy ke 100 letům samostatného Újezda, 
která se na žádost občanů vrátila do 16. 3. do muzea si s paní kronikářkou připomněla 
historii Újezda nad Lesy a jeho názvu. 
 
Naši údržbáři v akci. Letos to bylo podruhé, kdy naše městská část zajišťovala zimní 
údržbu vedlejších silnic vlastními prostředky a technikou. 
 K dispozici měli traktor Zetor Major a dvě malá auta Mitsubishi Fuso a Multicar M26. 
Na údržbu chodníků se nasadil malotraktor John Deere a kloubový nosiř Holder C250. 
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Adaptační skupiny. Již od poloviny února vznikla v naší městské části adaptační 
skupina pro ukrajinské děti a po jarních prázdninách se k nim přidala druhá pro 
školáky. Ukrajinské děti tak mohou poznat nové prostředí a začít se učit češtinu. 
Zároveň chceme pomoci jejich maminkám zapojit se do normálního života a najít si 
práci. Pro děti předškolního věku vznikla skupina v MŠ Sluníčko. Školáci mají svou 
adaptační skupinu v ZŠ Polesná. Dohromady je ve skupinách cca 35 dětí.Učí tam paní 
učitelky z Ukrajiny, které také utekly před válkou. Poděkování patří paní ředitelce 
Simoně Plášilové z MŠ Sluníčko a panu řediteli Liboru Skalovi, že skupiny otevřeli. 
 
Klubovna pro seniory je opět otevřena 9. a 23. března od 9.00 do 11.00 v Újezdském 
muzeu.  
 
Rada MČ Praha 21 schválila v březnu programové dotace pro tento rok. Celkem 
bylo podpořeno 22 organizací a 33 projektů. V celkové částce 500.000 Kč. 
  
Po covidové přestávce pokračoval 21. března 33.ročník Újezdské akademie 
přednáškou a besedou s Dr. Pavlem Titzem na téma Antické památky UNESCO 
v Evropě. 
 
Újezd uklízel v sobotu 2.dubna. Již tradičně jsme se přihlásili k akci“Ukliďme Česko“, 
této celorepublikové akci. Deset organizátorů dirigovalo sběrače na dvanácti 
vytipovaných místech v obci, od Rohožníku až po Blatov. Byly odvezeny 4 kontejnery 
odpadu. 
 
Úřad MČ Praha 21 pořídil 4 elektromobily zn. Peugeot v celkové hodnotě 2 944 300 
Kč z příspěvku od Státního fondu životního prostředí a dotace od hl. m. Prahy. 
Pořízením vozů dojde k úspoře pohonných hmot, dálničních poplatků, servisních 
nákladů a k výraznému příspěvku k čistotě ovzduší.  
 
 Velikonoční dílny se uskutečnily 7.dubna od 14.00 do 18.00 hod. ve středisku 
osobní hygieny na Rohožníku a 11. dubna od 13.00 hod. v Místní knihovně.  
 
Štěpkování pro občany se uskutečnilo v neděli 10. dubna v deponii kontejnerů v ulici 
Svojšická u křižovatky s ulicí Novosibřinská u zastávky autobusu Zbyslavská směrem 
do centra. Štěpku bylo možno odvézt, nebo ji nechat na místě. 
 
Děkujeme, že pomáháte. Tajemnice Úřadu paní Šárka Zátková poděkovala 
v dubnovém Zpravodaji všem našim úředníkům, kteří při řešení uprchlické krize 
pomáhají, a to mnohdy i ve svém volném čase a vždy nad rámec své běžné práce. 
Poděkovala také všem našim občanům, kteří úřadu svou pomoc nabídli a my jsme ji 
velmi rádi využili. Další poděkování si zaslouží místní podnikatelé, kteří nakoupili 
materiál do charitativní sbírky, darovali skupině v nouzovém ubytování do začátku 
snídaně, obědy a večeře, nebo pomohli s vybavením nouzového ubytování. Moc si 
vážíme také spolupráce s našimi hasiči, ředitelem školy a ředitelkami školek, vedoucí 
školní jídelny i vedoucího DDM. V neposlední řadě patří poděkování i organizaci 
Neposeda za podporu jejich práce v terénu a skautskému středisku Douglaska za 
poskytnutí klubovny pro uprchlíky. Děkujeme vám, moc si vaší pomoci vážíme a pro 
náš úřad je velmi důležitá.  
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Krizové řízení. Jak je důležité dobré krizové řízení pro naši městskou část a celý 
správní obvod, se ukázalo již během dvou let s covidem a ještě více v březnu, kdy 
odstartovala uprchlická ukrajinská krize. Jako v jiných oblastech státní správy, má 
Újezd i v rámci krizového řízení v kompetenci Běchovice, Koloděje a Klánovice s nimiž 
úzce spolupracujeme. Základními orgány krizového řízení MČ Praha 21, jsou starosta 
a krizový štáb.  
Den Země se uskutečnil 22. 4. 2022 na multifunkčním hřišti v Čentické. V době od 
8.30 do 14.00 hod. bylo v provozu více než deset stánků s různou tématikou. Včelaři, 
ZOO Liberec, interaktivní stánek o vodě, fakulta lesnická a dřevařská, zahrádkáři, 
hydroponické pěstování, inbáze dílničky, PRE šetření elektřiny, zoo koutek a další. 
Odpoledne byla v divadelním sále Masarykovy školy přednáška s diskuzí „S Danem 
Bártou za vážkami“.  
Ježkův park ožívá. Mezi Klešickou, Kojickou a Vlkanovskou stojí od roku 1960 malé 
arboretum složené z neobvyklých stromů a dřevin. Na obecním pozemku ho založil 
jeden ze sousedů. Miroslav Ježek. Byl členem Junáka, miloval přírodu a cestování a 
„svému Újezdu“ se rozhodl malý parčík vysadit a udržovat. Pomyslnou štafetu po něm 
převzala naše mětská část, která pozemek spravuje. Od majitele hl. města Prahy se 
podařilo získat podporu na revitalizaci arboreta. Z peněz byly obnoveny cestičky, 
přibyly odpadkové koše a lavičky, a také interaktivní vzdělávací hry a informační 
tabule. V Ježkově parku totiž najdete stromy, které v širokém okolí vůbec nerostou-
třeba mimořádně dekorativní liliovník tulipánokvětý, nebo smrk Brewerův původně 
z Oregonu v USA, jehož jehličí trochu připomíná smeták. Ježkův park byl slavnostně 
otevřen 25. dubna. 
 
Tradiční Čarodějnice se odehrály 30. dubna, po dvou letech, kdy nás všechny 
limitovala covidová pandemie. Vše se odehrálo na multifunkčním sportovišti v Čentické 
a program byl odpoledne pro děti a večer pro dospělé. Děti si mohly vyzkoušet chůzi 
na chůdách, žonglování, nebo vyrobit lektvar. Nechyběl ani čarodějnický rej a soutěž 
masek. Pestrá byla i nabídka občerstvení. V 18.00 hod. byla zapálena vatra pod 
dohledem místních hasičů. Posluchače rozehřála kapela Medvěd 009 ze sousedních 
Úval. Po nich na podium nastoupili Monkey Business, pod vedením Matěje Rupperta, 
kteří roztančili celý Újezd. Poděkování patří zaměstnancům MČ Praha 21, na kterých 
ležela odpovědnost za celé Čarodějnice, které se opravdu povedly. 
 
Veřejné projednání. 3. května v 17.00 hod se u blatovského rybníka sešlo několik 
desítek občanů za účasti starostů Milana Samce a Ondřeje Martana k projednání 
výstavby autobusového pruhu mezi Újezdem a Běchovicemi. Zatím není rozhodnuto, 
kdy a jak se vše bude dál vyvíjet. 
 
Vydařená zahradní slavnost pro seniory. Krásné slunečné počasí potěšilo seniory, 
kteří v sobotu 7. května navštívili multifunkci v Čentické. Městská část právě pro ně 
připravila zahradní slavnost u příležitosti Dne matek. Zazpívat přilétly Sovičky a 
k poslechu i tanci zahrála skupina Akceband. Starosta Milan Samec vyjádřil potěšení 
ze setkání s našimi seniory a poděkoval všem kolegyním a kolegům z úřadu, kteří akci 
připravili.  
  
77. výročí konce války a 80. výročí heydrichiády jsme si připomněli ve čtvrtek 5. 
května na újezdském hřbitově u pomníku válek a čestných hrobů padlých (věnce byly 
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dopoledne položeny i k pomníkům na Rohožníku a na Blatově). Slavnostní akt začal 
položením věnce v barvách trikolory a proslovy pana starosty Milana Samce a plk. 
Jana Vondráčka. Krátké, výstižné, o svobodě a míru, současné napjaté situaci, kdy se 
právě slova mír a válka skloňují ve všech pádech. Věnec byl položen i k bustě gen. 
Stanislava Krause, která má své důstojné místo ve vestibulu školy 1.stupně. Vedoucí 
muzea Eva Danielová přečetla příspěvek Dr. Zdeňky Ladové, který vyšel v publikaci 
újezdských občanů k 2. sv. válce v roce 2015, a právě k letošnímu výročí byla 
publikace díky podpoře MČ Praha 21 dotištěna. Příspěvek popisuje atmosféru doby, 
kdy 27. 5. 1942, parašutisté skupiny Anthropoid uskutečnili atentát na Heydricha. 
V muzeu byla v 17.00 hod. vernisáž výstavy k 80. výročí heydrichiády. 
 
Bezbariérové úpravy úřadu dokončeny. Téměř po třech letech se v polovině dubna 
proměnila myšlenka na bezbariérový a přívětivý úřad 21. století ve skutečnost. 
Stavební úpravy byly rozděleny do několika etap a celá investiční akce mohla 
proběhnout pouze za finanční podpory hl. m. Prahy. Všechny stavební úpravy byly 
navrženy s cílem zpřístupnit budovu jako maximálně bezbariérovou pro všechny 
klienty bez rozdílu, tedy i pro vozíčkáře, maminky s kočárky nebo seniory, kteří 
mnohdy nebyli schopni zdolat dvě patra schodů. Posledních šest měsíců bylo velmi 
náročných z hlediska organizace práce úřadu, kdy v tomto období opět zasáhla ČR 
covidová krize a vzápětí krize uprchlická. Celý úřad fungoval jako jeden tým a společně 
všechny překážky společně překonali. 
 
Parčík (nejen) pro psy. Hluchým místem v obci byl lesík ohraničený ulicemi 
Svojšická, Hulická a Sulovická. Minulý čas je na místě, území totiž prochází postupnou 
revitalizací, která dostala název Z21. Z proto, že jde o optické prodloužení Zbyslavské 
ulice, „jednadvacítka“ znamená stavbu pro 21. století v Praze 21. V rámci první etapy, 
která je již téměř hotová, se nejprve celá oblast vyčistila a prořezala se zeleň. 
Následovaly páteřní mlatové cesty a psí hřiště s prvky agility. Jde o oplocené lesní 
hřiště s dřevěnými prvky, respektující ráz celé lokality. Kromě atrakcí pro psy, kde 
mohou cvičit své dovednosti, je tu i altán, kde si pro změnu mohou posedět jejich 
páníčkové. 
Již v první etapě, na kterou naše městská část získala dotaci 5 mil. Kč od hl.m.Prahy 
se park od ulice Hulická ve směru k hlavní silnici a autobusové zastávce zprůchodnil, 
což jistě ocenili obyvatelé přilehlé lokality. V druhé etapě se počítá s kompletní sítí cest 
a vytvořením relaxačních, sportovních a zájmových ploch včetně vodního prvku. 
S financováním druhé etapy je spojena nutnost investičního krytí od hl. m. Prahy, 
protože rozpočet naší MČ na tak rozsáhlé akce nestačí. Ve čtvrtek 23. června starosta 
Milan Samec spolu s panem místostarostou Zdeňkem Růžičkou a tvůrcem parku 
Ondřejem Turkem slavnostně přestřihli pásku „Ralfova“psího parku, který je součástí 
budoucího parku Z21. 
 
Hřiště na Rohožníku. Nové multifunkční hřiště na sídlišti Rohožník se v pátek 17. 
června otevřelo veřejnosti. 
 
Mobilní rozhlas, chytrá komunikace s Úřadem MČ Praha 21. Od června nově 
funguje informační kanál o dění v obci a mimořádnostech, jako jsou varování o 
výkyvech počasí, odstávky vody, nebo elektřiny, průjezdnost našich komunikací nebo 
informace o kulturních a společenských akcích v obci. Pomocí webového rozhraní 
nebo mobilní aplikace se tyto důležité informace dozvíte přímo do telefonu. Díky 
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mobilní aplikaci můžete nyní zpětně komunikovat s ÚMČ a upozornit třeba na černé 
skládky, nebo ničení obecního majetku. 
 
Výměna přivaděče vody. Z důvodu zastaralého potrubí, častých poruch a stížností 
na dodávku pitné vody připravilo hl. m. Praha prostřednictvím společnosti Pražská 
vodohospodářská společnost a. s. kompletní výměnu stávajícího potrubí hlavního 
přivaděče pro pitnou vodu v naší MČ. Trasa výměny je od ulice Oplanské, ulicí 
Domanovickou, Dědickou, Chmelickou, Lišickou, Zbýšovskou, Valdovskou a Kynickou 
po sídliště Rohožník. Provedení prací je plánováno v termínu od 30. 5. 2022 do 31. 
12. 2023. Práce bude prováděna po etapách. 
 
Modernizace zastávek MHD. Újezd měl své dvě historické a nelichotivé dominanty 
v podobě přístřešků na zastávkách MHD Blatov a Rohožnická. Z přístřešků se bohužel 
staly objekty využívané jako veřejné WC. Úřad MČ Praha 21 proto rozhodl tyto 
zastávky kompletně zrekonstruovat do moderního designu a zároveň opravit i přístupy 
na ně, dát vše také do výškového souladu pro jednodušší nástup nejen maminek 
s kočárky, ale nás všech. Součástí rekonstrukce je i nový chodník.  
 
Zvonička v blatovském parku září novotou. V loňském roce se podařilo opravit 
křížek v blatovském parku, ale firma která křížek opravila, nemohla pro velké vytížení 
již opravit zvoničku. Nakonec se to letos podařilo díky spolupráci paní kronikářky 
s místostarostou panem Zdeňkem Růžičkou. Přestože naše obec nemá žádné velké 
historické památky, měli bychom si vážit i těchto drobných odkazů našich předků a 
trvale je chránit. 
 
Beerfood byl zážitek. Na konci května patřil Újezd gurmánům a milovníkům dobrého 
piva. Multifunkční sportoviště Čentická ovládl totiž 28. 5. Beerfood festival, na kterém 
jsme si pochutnali na dobrotách z celého světa a řemeslných pivech z českých 
minipivovarů. A to nebylo všechno. Užít jsme si mohli i koncerty a různé soutěže. 
 
Klub pro seniory pokračuje. Od června byla znovu obnovena středeční setkávání na 
multifunkčním hřišti. Vzhledem k tomu, že se to osvědčilo, pokračovali takto i po 
prázdninách. V případě špatného počasí se schůzky konaly v zasedačce Levelu. 
 
Nově opravená školní hřiště slouží i pro veřejnost. Na nově opravených hřištích za 
tělocvičnou 2. stupně Masarykovy školy Polesná 1690, si mohou zájemci zahrát 
volejbal, basket, malou kopanou, nebo florbal. Hřiště jsou vybavena základním 
náčiním, jako jsou branky, sítě a koše. Míče a další sportovní náčiní si zájemci musí 
přinést. V areálu jsou i betonové stoly na stolní tenis. Hřiště byly v provozu ve všední 
dny od 15. do 21. hod. a o víkendech od 10. do 21 hod. 
 
Vítání občánků. Pan starosta Milan Samec přivítal 9.června 2022 nové občánky naší 
obce. Slavnost proběhla již potřetí pod širým nebem v parku před 1. stupněm 
Masarykovy školy a panovala příjemná atmosféra. Krásné slunečné dopoledne 
zpříjemnily svým vystoupením děti z 1. MŠ. Přivítali jsme 13 chlapečků a 10 holčiček. 
Přejeme všem dětem i jejich rodinám mnoho radosti a lásky ve společném životě. 
Druhé letošní Vítání se uskutečnilo ve čtvrtek 15. září, kde pan starosta přivítal 33 dětí. 
I zde asistovaly děti z 1. MŠ.  
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Lezecká stěna i tělocvična dokončeny. V pátek 19. srpna byla dokončena stavba 
nové lezecké stěny v tělocvičně 2. stupně ZŠ. Hotové jsou i všechny navazující 
stavební práce a osvětlení. Stěnu mohou využívat začátečníci i zkušení lezci.  
 
10. výročí Soviček. Koncert pěveckého sboru Sovičky, který se konal k jeho 10. 
výročí, byl opět spojen s charitativní sbírkou. Tentokráte byl pro Adélku Hruškovou, 
trpící hypoplazií mozku vybráno díky sovímu zpěvu a dobrovolnému příspěvku 
diváků 10 120 Kč. Pro stejný účel se konala v Café Galerii Zelený Dům v úterý 21. 
června vernisáž charitativní výstavy, jejímž tématem byla letos malba zátiší. Výtěžek 
z prodeje dětských obrázků a dražby výtvarných prací, které k tomuto účelu věnovali 
renomovaní výtvarníci, byl stejně jako příspěvek z koncertu Soviček předán na 
vernisáži mamince Adélky Hruškové na podporu léčby jejího onemocnění. Ke 
koncertní částce 11 000 Kč přibylo během úterní vernisáže více jak 20 000 Kč.   
 
Nové odpočinkové místo za rybníkem Dubinská. Během letních měsíců vybudoval 
Úřad MČ Praha 21 příjemné místo pro odpočinek, nebo posezení s přáteli díky finanční 
podpoře z klimatického balíčku hl. m. Prahy na původně zarostlém a neudržovaném 
pozemku. Vznikly zde mlatové stezky, které navážou na budoucí cyklostezku 
s napojením na Oplanskou.  Třešničkou na dortu je unikátní gril, který obci věnoval 
pivovar Velkopopovický kozel. Gril slavnostně pokřtili 21. 9. kdy organizátoři nabídli 
příchozím hostům kromě grilovaných dobrot i vychlazeného Kozla a živou hudbu.  
 
Přeložka I/12 má územní rozhodnutí. Po mnohaletém plánování získala stavba 
přeložky silnice I/12 Běchovice-Úvaly dne 20. 8. 2022 pravomocné územní rozhodnutí. 
Tento klíčový dokument vydal dne 20. 7. 2022 Odbor stavební úřad. Celý proces trval  
déle než 3 roky. Žádost byla podána v červnu 2019. Nová silnice bude čtyřproudová. 
A co obchvat přinese obyvatelům Újezda? Pro celou Prahu 21 je to dobrá zpráva, zmizí 
tak každodenní kolony a zkrátí se dojezdové časy MHD ve špičce.  
 
Újezdský hřbitov prošel další rekonstrukcí. Máme novou severní hřbitovní zeď, u 
které byla odstraněna stará kolumbária výměnou za nová. Nyní zde jsou dva nové 
samostatné bloky kolumbárních schránek. Každý obsahuje 30 schránek pro urny. 
 
Kriminalita v Újezdě se vrací k normálu. V roce 2022 bylo na našem území evidováno 
688 přestupků a trestných činů. Ve srovnání s minulými lety: 416 v roce 2021 a 377 o 
rok dříve se to může zdát hodně, ale šlo o covidové roky, kdy byl pohyb obyvatel 
značně omezen a díky těmto uzávěrám veřejného života kriminalita výrazně poklesla. 
 
Dny zdraví proběhly ve dnech 7-9. – 10.9. V průběhu několika dnů se občané mohli 
seznámit s mnoha sportovními i zájmovými aktivitami. Čtyřdenní akci odstartovaly dva 
dny na různých sportovištích v Újezdě, kde si děti mohly vyzkoušet sporty, které je 
lákají, ale zatím si neměly možnost je vyzkoušet. Také proběhl již tradiční Vidrholecký 
orienťák. Páteční den byl tradičně věnován zdraví lidí, přírodě a Zemi. Proběhl den 
nabitý poznáváním a aktivitami, které byly věnovány jak dětem, tak dospělým. 
V sobotu pak Dny zdraví zakončila akce Újezd v pohybu, kde jsme si měli možnost 
zasportovat, zacvičit či prožít Cestu za pokladem skřítků 
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Celou akci pořádala MČ Praha 21 v rámci Místní agendy 21. Poděkování patří 
všem, kteří se na akci podíleli a pomáhali, vystupujícím, účinkujícím, přednášejícím i 
zástupcům spolků a organizátorům z ÚMČ Praha 21. 
 
Volby do Zastupitelstva MČ Praha 21 a Zastupitelstva hl. m. Prahy se konaly 23. 
a 24. září 2022. Poměrně nízká byla volební účast, 51,86 %. V novém zastupitelstvu 
máme devět nových tváří, osm zastupitelů svůj mandát obhájilo. ODS a TOP 09-
Společně pro Újezd získalo 12 mandátů, ANO 3 mandáty Újezd žije 2 mandáty a 
Otevřený Újezd 1 mandát. Post starosty obhájil Milan Samec.  
 
Pocta generálu Krausovi. Ke 110. výročí jeho narození se ve dnech 18. a 19. října 
uskutečnila na „farní louce“ Výstava vojenské techniky a Exhibice 252 Protiletadlového 
raketového oddílu GENERÁLA STANISLAVA KRAUSE. Dopoledne bylo určeno 
převážně pro MŠ a ZŠ, odpoledne pro veřejnost. Následně 20. října se v divadelním 
sále Masarykovy školy konal křest dotisku knihy generála Krause „Za svobodou třemi 
světadíly“, spojený s přednáškou o jeho životě. 
 
Ustavující zasedání zastupitelstva se konalo 20. 10. 2022. V úvodu všech 17 
zastupitelů slavnostně složilo slib a ujali se tak svého mandátu. Po nutných 
procedurách bylo schváleno 5 členů rady a to uvolněného starostu, dva neuvolněné 
místostarosty a dva neuvolněné radní. Veřejnou volbou byl „staronovým“ starostou 
zvolen pan Milan Samec, místostarosty Ing. Milan Hazdra a Lucie Filipinská Ph.D. 
Novými členy rady se stali Ing. Alena Motejlová a Mgr. Libor Václavík.  
 
Přechod u Útesu dokončen. Po necelém měsíci stavebních prací byla ukončena 
výstavba nového přechodu. V rámci investiční akce firmy TSK byl realizován přechod 
pro chodce s bezbariérovým přístupem přes hlavní komunikaci v místě křížení s ulicí 
Plhovská. Přístupný je jednak schody z chodníku, ale také bezbariérovou rampou 
z Plhovské. Povrch rampy a napojení chodníků je provedeno ze zámkové dlažby a 
přechod je z důvodu bezpečnosti přisvětlen. 
 
. 
ÚMČ zajišťuje podle zákona 108/2006 Sb. o sociálních službách, také 
pečovatelskou službu. Ta je poskytována osobám, které mají sníženou soběstačnost 
z důvodu věku, chronického onemocnění, nebo zdravotního postižení, vyžadujícího 
pomoc jiné fyzické osoby. Terénní služba je poskytována v domácnostech klientů a 
ambulantní pečovatelská služba ve Středisku osobní hygieny na Rohožníku. V 
rámci pečovatelské služby je nabízena jako nenároková doprava osobním vozidlem 
pečovatelské služby. Nejžádanější službou byla dovážka obědů do domácností 
seniorů. Další služby byly poskytovány v oblasti osobní hygieny, úklidu, nákupů a 
pochůzek. Pečovatelská služba má čtyři zaměstnance, vesměs ženy. Koordinátorkou 
pečovatelské služby je paní Eva Hrušková. Oddělení pečovatelské služby ÚMČ Praha 
21, Staroklánovická 260 budova B, boční vchod z Hulické 1. patro. 
Pečovatelská služba je připravena pomoci. Vzhledem ke zhoršující se 
epidemiologické situaci bylo znovu aktivováno telefonní číslo pečovatelské služby. Tak 
jako před půl rokem platí, že na tomto čísle získáte pomoc a to i když nejste klientem 
pečovatelské služby. 
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V prostorách Polyfunkčního domu nabízí své kroužky a další aktivity Dům dětí a 
mládeže Praha 10 - Dům UM.  
Současní nájemci mají již zkušenosti z činností odloučených pracovišť v okrajových 
částech Prahy, kde mají šest pracovišť. Naše pracoviště je otevřeno od roku 2016. 
Nabízejí kroužky se širokým zaměřením a zkušenými lektory a snaží se udržet na 
přijatelné výši i účastnické poplatky. Je zde centrum pro předškolní děti (CPD), aktivity 
pro předškoláky a rodiče s dětmi. Oblasti zájmové činnosti: výtvarka a keramika, 
divadlo, tanec, hudba, technika, jazykový kurz, sport a příměstské tábory. Dali 
újezdskému pracovišti vlastní tvář, co se týká koncepce, grafiky, propagace až po 
smlouvy s interními i externími spolupracovníky. Spolupracují se školami i spolky v 
obci a v případě zájmu a volné kapacity jim umožní objekt také využít. Vedoucím 
újezdského pracoviště je pan Bc. Vojtěch Tyle s týmem spolupracovníků. 
V současnosti zde probíhá téměř 90 zájmových útvarů v oblasti sportu, keramiky, 
výtvarné činnosti, tance, divadla, hudby a techniky s celkovou kapacitou přes 900 dětí. 
Zásadní proměnou prošla počítačová učebna, která je vybavena novými počítači. Pro 
sportovní činnost využívají tělocvičny v Újezdě, Klánovicích, Běchovicích a 
Šestajovicích. 
. 
Kromě poutavé celostránkové grafické inzerce v téměř každém čísle Zpravodaje, 
má Dům UM aktivovány i nové webové stránky www.dumum.cz 
 
Již sedmý rok běží mobilní aplikace "PRAHA 21". Aplikace poskytuje občanům 
rychlý přístup k důležitým informacím z MČ a zároveň umožňuje obousměrnou 
komunikaci MČ-občan. Pro využití maximálních výhod aplikace, je nutná registrace a 
přihlášení uživatele. Přihlášení je také možné, pomocí účtu na sociálních sítích Google 
a Facebook. 
 
Odpoledne pro seniory. V sobotu 26. 11. se v sále Polyfunkčního domu uskutečnila 
zábava pro seniory. Akci pořádal odbor sociálních věcí, společně s odborem občansko 
správním, za finanční podpory MČ Praha 21. Odpoledne zahájili úvodní řečí starosta 
pan Milan Samec a radní paní Alena Motejlová. Popřáli seniorům hezkou zábavu a 
příjemné vánoční svátky. Následovalo vystoupení baletní školy Arabeska. Program 
pokračoval recitačním pásmem dětí z 1. mateřské školy. Potom již vyhrávala k tanci i 
poslechu živá hudba kapely „AkceBand“. 
 
Posedmé se Světluškou.Rozsvícení vánočního stromu první adventní neděli 27. 
listopadu ukázalo velké porozumění pro naše nevidomé spoluobčany a otevřená 
srdce. Na konto Světlušky přibylo118 146 Kč. Atmosféra v parku před školou byla 
neskutečná. Svařené víno teklo proudem a pod domácími dobrotami se prohýbaly 
stoly. Užili jsme si krásnou vánoční hudbu nejen od našich Soviček, ale nadchli nás i 
Fire Lovers se svou ohnivou dynamickou show. Pro charitu byla určena i dražba 
obrazů, nebo prodejní jarmark s výrobky dětí ze školy, sladké i slané napečené cukroví 
jejich maminkami a pracovnicemi z úřadu. Velké poděkování zaslala ředitelka 
Nadačního fondu paní G. Drastichová. 
 
Vánoční dílna. Ve čtvrtek 8. prosince se proměnilo Středisko osobní hygieny na 
Rohožníku v dílnu tvořivosti, tentokrát na téma Vánoc. Akci pořádal Odbor sociálních 
věcí a komise sociální politiky a zdravotnictví, pod záštitou MČ Praha 21. Svou 



Stránka 11 z 41 

 

šikovnost si přišly vyzkoušet nejen předškolní a školní děti, ale i dospělí a senioři. Dílna 
voněla po medu a vládla vánoční atmosféra. Všichni byli spokojeni. 
 
Opravené chodníky na Blatově. Chodníky v Netušilské byly dlouhodobě v havarijním 
stavu a těžce pochozí, přičemž se jedná o jednu z hlavních cest z Blatova k zastávce 
MHD na Starokolínské, nebo k autobusu jedoucímu na nádraží od Ideal Luxu. Opravu 
části chodníku mezi ulicemi Borovská a Budčická si občané odhlasovali v letošním 
participativním rozpočtu. Druhou část mezi Borovskou a Bělušickou přidal k opravě 
úřad. Navíc se úřadu podařilo s THMP dohodnout posun lamp veřejného osvětlení 
z prostředku chodníku na okraj a jejich výměnu. Teď lze projít po chodníku i 
s kočárkem. Povrch chodníků je asfaltový a došlo i k úpravě vjezdů. Celková práce za 
opravu činila cca 1 260 000 Kč včetně DPH. 
 
   

ŠKOLSTVÍ 
 

Masarykova základní škola 
 
Školu navštěvovalo celkem 1109 žáků v 51 třídách. Vzdělávacím programem pro 
všechny třídy zůstává: "Škola-dílna lidskosti". Škola má celkem 114 pedagogických 
pracovníků. Má také 40 provozních zaměstnanců školy. Škola má kapacitu 1100 žáků.  
Ředitelem školy je Mgr. Libor Skala, statutární zástupce je Mgr. Eva Hegyiová. 
Školská rada má 9 členů a předsedkyní je Mgr. Květoslava Bělohubá. 
 
Masarykova základní škola, je úplnou základní školou s I. a II. stupněm a je umístěna 
ve dvou vzájemně odloučených objektech, Staroklánovická 230 a Polesná 1690. Od 
školního roku 2016/2017, byla uvedena do provozu přístavba (samostatná 
budova o šesti učebnách spojená s budovou v Polesné, se vchodem z ulice 
Čentická). Součástí těchto objektů jsou: základní škola (1109 žáků), školní jídelna 
(995  strávníků), školní družina (328 žáků) a školní klub (21 žáků).  Je samostatným 
právním subjektem-příspěvkovou organizací od 1. 1. 1993. Základní škola má 51 tříd 
s průměrem 21,75 žáků na třídu. Odborných učeben je 7. Tělocvičny jsou 3, venkovní 
sportoviště 1. Školní jídelna má 2 provozovny, ve Staroklánovické a Polesné ulici. 
Motto školního vzdělávacího programu je „Dobrý člověk, sebevědomý občan“. 
Od 1. ročníku probíhá výuka angličtiny a od 8. ročníku je vyučován druhý cizí jazyk. 
Ve školním roce byla otevřena jedna přípravná třída s odkladem výuky pro 13 žáků. 
Žáci s odlišným mateřským jazykem, úplná neznalost českého jazyka 19 žáků, 
nedostatečná znalost 15 žáků a znalost s potřebou doučování 24 žáků. Nejvíce 
zastoupené země podle počtu žáků jsou Ukrajina 42, Rusko 13 a Slovensko 11.  
 
Škola úzce a často spolupracuje s místními organizacemi. Především s úřadem 
MČ Praha 21. 
 
Exkurze na letiště. V lednu se děti z 1. E a 2. E vydaly na letiště. Děti měly unikátní 
příležitost poznat pracovní zázemí mnoha profesí a místa, kam se běžný cestující 
nikdy nepodívá. Poznaly provoz letiště, shon na odbavovacích plochách, seznámily se 
s dráhovým systémem a nejmodernější hasičskou stanicí v ČR. Asi největším 
zážitkem bylo pozorování startů a přistání letadel přímo u dráhy. 
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Hravě o Polsku . V lednu navštívily třídu 3.D dvě pracovnice z neziskové organizace 
InBáze s programem Bedýnky příběhů-Polsko. Děti se dozvěděly mnoho zajímavostí 
o této sousední zemi, naučily se několik polských slovíček, vyslechly si polskou 
pohádku v originále a seznámily se s Varšavou, Krakovem a Vroclaví. Krásné bylo i 
povídání o moři. Děti se dozvěděly kde žijí divocí zubři a také že Polsko má světové 
prvenství v počtu volně žijících čápů. Na závěr si všichni vyrobili krásné barevné 
náramky.  
 
Nahlédnutí do vesmíru. V únoru se vydaly třídy 2. E, 1. E, 1. B a 2. F do planetaria 
v Holešovicích. Děti se seznámily s nejdůležitějšími objekty na obloze. Proč se střídá 
noc a den? Co jsou souhvězdí? Co je mléčná dráha a co patří do Sluneční soustavy? 
Proč se střídají roční období? Na všechny otázky dostaly děti odpověď při 
komentované prohlídce projekce na kopuli sálu a nahlédly tak do nejvzdálenějších 
koutů vesmíru. 
 
Družinové dílničky. Společné setkání dětí, rodičů a paní vychovatelek v rámci akce 
„Družinové dílničky“ se konečně po dvouleté covidové pauze uskutečnilo na svátek 
MDŽ a děti tak mohly svoje výtvory věnovat svým maminkám i babičkám. Děti byly 
nadšené a domů si odnášely nejen svoje výrobky, ale i zážitky. Zahrály si piškvorky a 
fotbálek, zdobily perníčky, vyráběly papírové ptáčky a zvířátka, srdíčka z keramiky a 
společně s rodiči si při kytaře zazpívaly. 
 
Erby znají své vítěze. Pátek 1. dubna byl nejen dnem aprilovým, ale také děkovacím. 
Odměněni byli nejen vítězové soutěže o nejhezčí erb, ale všechny třídy, které se do 
soutěže zapojily. Pan starosta Milan Samec předával diplomy a pan ředitel Libor Skala 
sladkou odměnu. Vítězové obdrželi od p. starosty kromě diplomu ještě poukázku do 
Café Galerie Zelený Dům a Knihkupectví nad Lesy, všechny zapojené třídy 0. -5 tříd 
osobně diplom a sladkost, 6-9. třídám poděkoval p. starosta rozhlasem a diplomy a 
sladkosti byly předávány v ředitelně. 1. místo Jan Škrobák 1. B. 2. místo Lucie 
Bezkočková, Lada Ordetová, Nella Babinská, Terezie Kvapilová a 3. místo Ondřej 
Valášek. 
 
Exkurze na rodinnou farmu. Třídy 2. E a 1. B se zúčastnily exkurze na rodinné farmě 
v Radonicích. Děti se nejdříve podívaly do výrobny, poté si prohlédly a vyzkoušely 
zemědělské stroje, pohladily a nakrmily koně. Nakonec nechyběl ani úžasný mléčný 
raut, kde si každý mohl ochutnat produkty z této farmy. Jako bonus byla pro děti 
připravena soutěž a za správnou odpověď dostal výherce zdravou mléčnou dobrotu. 
 
Výlet do alchymistické dílny. Třídy 2. E a 1. E podnikly výlet do alchymistické dílny 
v Košátkách. V areálu, který se nachází přímo pod zámkem, na děti čekala 
göttingenská miniprasátka, holandské minikozičky a telátka. Potom následovala 
ukázka parní destilace bylin, představení přírodních vonných esencí, výroba 
koupelového oleje, soli a čokoládového balzámu na rty. Druhým zážitkem bylo pečení 
perníčků ve formách z lipového dřeva. 
 
Křehká krása skla. Do školních dílen zavítala po delší odmlce vzácná návštěva, pan 
Michal Zahradník, „Z Boží vůle sklář“, jak sám o sobě píše. Dětem ze 4. tříd během 
foukání skla do tvaru skleněných baněk vyprávěl o historii vzniku skla, jehož objeviteli 
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byli již před 5000 lety Féničané. Během vyprávění si každý vyfoukl svou baňku, která 
po odříznutí funguje jako píšťala, nebo po naplnění vodou jako lupa.  
 
Film v originále. Žáci 2. stupně navštívili 21. 4. představení v kině CineStar na 
Černém Mostě. Film Fantastická zvířata-Brumbálova tajemství byl v anglickém jazyce 
s českými titulky a rozvíjel tak zábavnou formou angličtinu i schopnost rychlého čtení. 
Originální znění filmu žáky zaujalo, zájem byl velký. 
 
Knižní jarmark. Dne 13. 4. se na 2. stupni naší školy opět uskutečnil „Knižní jarmark“. 
Od začátku školního roku mohly děti do školy přinášet knihy, které již doma neměly 
uplatnění. Tyto knihy se v den akce tematicky rozdělily a rozdělily na provizorní pulty 
v jídelně. Děti si potom knihy mohly prohlédnout a případně za symbolickou cenu 
zakoupit. Bylo vybráno neuvěřitelných 5 090 Kč. Částka bude použita na rozšíření 
školní knihovny. Souběžně probíhaly také knižní dílny, na které si vyučující 2. stupně 
připravili poutavé čtení, nebo vyprávění o své oblíbené knize. Součástí jarmarku byla 
ještě recitační soutěž, kde zástupci jednotlivých tříd bojovali o nejhezčí přednes jimi 
vybrané básně. 
 
Den v zoo. Druhé květnové pondělí strávily děti ze 3. D a 2. A v zoologické zahradě 
ve Dvoře Králové nad Labem. Počasí jim přálo, takže strávili příjemný den. O zvířatech 
se dozvěděly spoustu zajímavostí. Nakonec si nakoupily suvenýry a stihly si pohrát i 
na prolezačkách.  
 
V tomto školním roce probíhala výuka s prvky Montessori pedegogiky podruhé 
podle nového školního programu přímo pro tyto třídy. Rozdělením dětí ze stávajících 
tříd (1.A a 2.A) a jejich doplněním o prvňáčky vznikly od září dvě třídy s věkově 
smíšenou skupinou tzv. trojročí. Děti z tohoto druhého trojročí M 2. A si koncem června 
užívaly od novorenezanční budovy Muzea Bedřicha Smetany jednoho 
z nejkrásnějších výhledů na Karlův most a panorama Pražského hradu. Smetanův 
památník se nachází ve stínu košaté vrby na prostranství před muzeem. Opakovaně 
využívají učitelé 1. stupně nabídky komentované prohlídky muzea a samotné 
představení Smetanovy Vltavy dětem. 
 
Klub Autobus ve spolupráci s újezdskou základní školou reagoval na nově příchozí 
děti z Ukrajiny. Až do prázdnin, pravidelně v úterý docházeli do třídy, kde byly děti ve 
věku od 6 do 13 let. Společné aktivity se zaměřovaly na rozšiřování slovní zásoby dětí, 
protože děti jsou nebo budou integrovány do českých tříd a znalost jazyka pro ně bude 
nevyhnutelná. 
 
Cestička do školy. Školní družina uspořádala opět v září svoji tradiční akci „Malování 
cestičky do školy“. Chodníky v parku před školou se během chvíle proměnily 
v malířský ateliér, který děti ze všech družinových oddělení vyzdobily barevnými 
křídovými obrázky. A opravdu se jim to moc povedlo. 
 
Kurz první pomoci. V týdnu od 12. do 16. září absolvovaly děti z budovy 1. stupně 
naší školy jako každý rok kurz první pomoci. Tentokrát byl zaměřený na popáleniny a 
dušení. Děti si vyzkoušely nejen jak se zachovat když hoří, ale také jak ošetřovat 
všechny druhy popálenin a poskytnout pomoc člověku, který se dusí. 
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Škola v přírodě. Děti ze 4. C s třídní učitelkou Zdeňkou Věchtíkovou a třída 4. E 
s třídní učitelkou Radkou Moučkovou se zúčastnily ve dnech 5. 9-10.9 pobytu v přírodě 
v penzionu Diana v Bedřichově v Jizerských horách. Měly zde krásné ubytování a 
výborné jídlo. Počasí jim přálo, a tak pořádaly výlety do krásného okolí, na rozhlednu 
Královka, k Prezidentské chatě, nebo k Bedřichovské přehradě. Škola se opravdu 
vydařila. 
 
Mikulášská nadílka. Opět po roce nadělovali sv. Mikulášové s anděly a čerty dětem 
ve škole mikulášskou nadílku ve školních budovách ve Staroklánovické, Polesné a 
Čentické. Velké poděkování patří všem šesti mikulášským týmům z 9. tříd a paním 
asistentkám Ivetě Ploužkové a Aleně Podhorné. Za organizaci přišlo poděkování i od 
paní zástupkyně Jany Sieberové, kterou hned u vchodových dveřích přivítal čert. 
 
Abeceda peněz. Naše 4. třídy jsou zapojeny do vzdělávacího projektu České 
spořitelny „Abeceda peněz“. Jedná se o výukový program finanční gramotnosti, které 
dětem představují zkušené lektorky České spořitelny. Znalosti finanční gramotnosti 
nabyté s lektorkami si jednotlivé třídy vyzkoušely sestavením rozpočtu při vyrábění 
vánočních dekorací pro charitativní sbírku pro Světlušku. Veškeré informace jsou na 
webu www. abecedapenez.cz 
 
Újezdská Ekoškola. Také ve školním roce 2022/2023 se naše škola aktivně zapojila 
do tohoto mezinárodního vzdělávacího programu, který koordinuje vzdělávací centrum 
Tereza. Hlavním cílem je, aby žáci snižovali ekologický dopad školy a svého jednání 
na životní prostředí a zlepšili prostředí ve škole i jejím okolí. V letošním školním roce 
již proběhly akce ve spolupráci s MČ Praha 21 a to Den zdraví a Den bez aut. Dalšími 
akcemi ve škole byla akce Tonda obal na cestách, setkání s ornitologem a zavěšení 
školního ptačího pítka. Škola se zapojila do zahrádkářské výstavy a mezinárodní 
kampaně Running Out of Time. Využili Klánovický les pro vznik nádherných 
podzimních mandal z listí. Na školním pozemku u přístavby v Čentické ulici děti z 2. 
trojročí Montessori spolu s rodiči připravily pozemek na ozim a osely ho pšenicí a 
ječmenem. Už teď se těší na dožínky, na které si z rozemletého obilí upečou vlastní 
chléb a housky.                
 
Tradiční vánoční zpívání. Uskutečnilo se ve čtvrtek 15. 12. 2022 na dvoře školní 
budovy Staroklánovická 230, budova I. stupně. 
 
Vánoční koncert. Pěvecký sbor Sovičky uspořádal 20. 12 Vánoční koncert v kostele 
Povýšení sv. Kříže v Kolodějích. V polovině koncertu pozdravil přítomné pan farář dr. 
Ondřej Salvet. Atmosféra byla jako vždy neopakovatelná. Sovičky vystupují 
v Kolodějích v adventním čase od roku 2016. Tradici přerušila pouze covidová 
omezení  
 
Vánoční Hrádek. Děti z 2.E a 3.E podnikly vánoční výlet na zámek Hrádek u 
Nechanic. V průběhu prohlídky se ve vánočně vyzdobených interiérech seznámily 
s historií Vánoc, jejich zvyky a tradicemi.   
 
Na Muzikálu. Dne 14. 12. navštívily děti ze 3. E a 5. F Hudební divadlo Karlín a zhlédly 
muzikál Sněhová královna. Původně je to patrně nejznámější pohádka H. Ch. 
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Andersena, autoři libreta ale převyprávěli příběh tak, že se děti nejen zasmály, ale také 
pobavily a hlavně si užily krásnou pohádkovou atmosféru. 
 
 Na adrese www.zspolesna.cz/pdf je  Podrobná výroční zpráva Masarykovy školy.  
 
 
Městská část Praha 21 – Újezd nad Lesy je zřizovatelem a spravuje čtyři státní 
Mateřské školy. 
Do našich školek jsou přijímány již tříleté děti a rodiče mohou bez stresu plánovat svůj 
návrat do zaměstnání. Městská část Praha 21 investuje každoročně vysoké částky do 
rekonstrukce i do vybavení školek.  
 
Mateřské školy si připravily elektronický zápis. Tento předzápis celý proces 
usnadní a urychlí. Ještě před termínem zápisu mohou rodiče vyplnit a odeslat 
elektronickou žádost. 
 

1. Mateřská škola, Čentická 
 
Ředitelkou 1 MŠ, je od 1. 7. 2015 paní Mgr. Helena Kuprová. 1. Mateřská škola v 
Čentické ulici 2222 se nachází v zástavbě rodinných domů u lesa. Budova je patrová 
s bezbariérovým přístupem se třemi třídami rozdělenými podle barev modrá, červená 
a žlutá s kapacitou 76 dětí. O děti pečuje 7 pedagogických pracovníků a další 4 
pracovnice, které zajišťují provoz školy a školní jídelny. Ke každé třídě přísluší sociální 
zařízení a šatna. 
 
V tomto školním roce navštěvovalo školu 68 dětí. V přízemí budovy jsou umístěny 2 
heterogenní třídy s počtem 24 žáků a 1 homogenní třída v patře s 20 předškoláky. 
 
Školní výukový program je zpracován pro roky 2019-2024. Mottem je „Hrajeme 
si, povídáme, učíme se, co neznáme“. 
 
Škola spolupracuje se Spolkem rodičů MŠ Čentická na různých akcích, jako 
konzultační dny před zápisem do MŠ, Den rodiny, pasování předškoláků na školáky, 
pomoc rodičů při úpravě okolí školky, pomoc při sběru a odvozu baterií a další.  
 
Na návštěvě u hasičů. Děti měly možnost prohlédnout si výzbroj a výstroj 
v hasičských vozech, vyzkoušely si nástup a výstup do vozu a seznámily se 
s technikou, která hasičům pomáhá v jejich náročné práci. 
 

Mateřská škola "Sedmikráska" 

Mateřská škola sídlí na adrese Lišická 1502. Nachází se v krásném prostředí ve dvou 
pavilonech v hlavní budově se čtyřmi třídami po 24 žácích a jednou třídou s 20 žáky 
na detašovaném pracovišti, které sídlí na adrese Hulická 1535. Třídy se jmenují 
Ještěrky, Cvrčci, Šídla, Čmeláci a Šnečci. Škola má 116 dětí, 12 učitelek, 3 provozní 
zaměstnance a 3 kuchyně.  

Škola má dále hospodářskou budovu, prostorné zahrady a vlastní kuchyni. Výborný je 
kolektiv pedagogických a provozních zaměstnanců. Trvale velmi dobrá je spolupráce 

http://www.zspolesna.cz/pdf
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s rodiči dětí i se zřizovatelem ÚMČ Praha 21. Ředitelkou školy je Mgr. Martina 
Kubová. Školní web : www.ms7kraska.cz 

„Voda do zahrady MŠ Sedmikráska“ je název projektu, který se ve škole realizoval. 
Projekt byl podpořen hl. m. Prahou v grantové oblasti životní prostředí-Zelené učebny 
a je první částí plánu na přeměnu naší zahrady v krásné místo plné života. Byl 
dofinancován MČ Praha 21 částkou 62 700 Kč. Škola pořídila pítko a mlhoviště a letos 
s projektem „Zeleň do zahrady“ získala 100 tisíc Kč. Děti mají k dispozici různé 
sportovní náčiní a mohou jezdit na koloběžkách, nebo odrážedlech. Téměř každý den 
chodí na procházky do přírody, hlavně do lesa. Příprava předškoláků na vstup do ZŠ 
je jednou z důležitých priorit. Zásadní je individualizace na základě pedagogické 
diagnostiky. 

K úpravě naší zahrady velkou měrou přispěli i rodiče našich dětí. Jednu dubnovou 
sobotu věnovali tvrdé práci a přišli na tradiční jarní brigádu. Sešlo se jich okolo stovky, 
takže práce šla rychle od ruky. Tatínkové rozvozili 10 tun písku za pouhé dvě hodiny 
a maminky krásně vyhrabaly obě zahrady. 

Kroužky pro děti: angličtina, keramika, jóga, sportovní hry, lidové písničky a tanečky, 
výtvarné hrátky. 

                                            Mateřská škola Rohožník 

Ředitelka, paní Bc. Iveta Průšová má k dispozici 9 pedagogů a 5 provozních 
zaměstnanců. Kapacita školy je 66 dětí. Mateřská škola je umístěna na okraji naší 
městské části v sídlištní zástavbě (Žárovická 1653), ale nedaleko lesa s prostornou 
dobře vybavenou školní zahradou. Výhodou školky je vlastní kuchyň. 
 
Elektronický předzápis proběhl v době od 6. do 30. 4. Rozhodnutí o přijetí, nebo 
nepřijetí dítěte do mateřské školy si rodiče vyzvedli osobně 30. května v ředitelně MŠ. 
 
Škola má 3 třídy. Věkově smíšené (3 až 6 leté). Třída Broučci-Palouček, Třída 
Mravenečci-Mraveniště, třída Sovičky-Soví hrad.  
 
I pro tento školní rok pokračoval Školní vzdělávací program „Živá zahrada“.  
Projekt „Vodní kaskáda“ byl podpořen částkou 100 tisíc Kč a dofinancován MČ Praha 
21 částkou 165 942 Kč. Druhý projekt „Tvořivá hromada a králičí nora, hmatový 
chodník a balanční palisáda“ byl financován Magistrátem hl. m. Prahy částkou 150 
tisíc Kč a MČ Praha 21 přispěla částkou 114 480 Kč. V květnu 2022 byl tento projekt 
úspěšně dokončen. Na projektu se školou velkou měrou spolupracovali i rodiče 
s dětmi. Další podrobnosti o činnosti školy jsou na www.ms-rohoznik.cz 
 
Environmentální výchova je zařazena do ŠVP „Živá zahrada“a spolu s Lesy Praha byl 
pro děti připraven ekologický program. 
 
 Pro všechny předškolní děti byla opět využívána výuka anglického jazyka, kterou 
vyučuje vlastní učitelka školy v rámci ŠVP. 
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K ŠVP výrazným způsobem přispívá i spolupráce s paní Milenou Uherovou, 
„školkovou babičkou“, která do školy dochází již několik let a nabízí dětem ukázky 
řemesel, jako je švadlena, keramička, výrobce hraček a další. Tentokrát nám ušila i 
Človíčka, který bude děti provázet jako kamarád celým rokem. 
 
Školku si můžete prohlédnout i na videprezentaci na webu www.msrohoznik..cz 
 
 Mateřská škola "Sluníčko" 
 
Od 1. 9. 2020 je ředitelkou školy paní Mgr. Simona Plašilová. 
 
Mateřská škola Sluníčko, se nachází v klidném a pěkném prostředí MČ a je součástí 
Masarykovy základní školy v Polesné ulici 1690, kde využívá celé třetí poschodí, které 
je odděleno od ostatních prostor školy. 
 
Tento úvod platil až do druhé poloviny září, kdy byla úspěšně zkolaudována nová 
budova MŠ Sluníčko v Čentické ulici, kam se přestěhovali naši nejmenší 30. 10. 2022. 
 Se stěhováním v průběhu října pomohli kolektivu MŠ jak stěhovací firma, tak i 
zaměstnanci úřadu. Budova má celkovou kapacitu 100 dětí, které jsou rozděleny ve 
čtyřech třídách.   
Škola má 10 pedagogických pracovníků, z toho 5 má odbornou kvalifikaci. 
                                                            
S příchodem adventu bylo ve školce velmi pilno. 5. 12. přišel do školky Mikuláš a 
nechyběl ani anděl s čertem. Nechyběla ani nadílka. Poděkování patří i žákům 
Masarykovy ZŠ za spolupráci. 6. 12. vyrazila celá školka do divadla v Horních 
Počernicích na představení Legenda o Hvězdě. 12. 12. navštívilo školku divadlo 
Koloběžka s představením „O veselém vánočním stromečku“. V odpoledních 
hodinách přichystali vánoční dílničky pro rodiče s dětmi. 13. 12. navštívila celá školka 
výstavu Sladké Vánoce na Chvalském zámku. 
  
Vzdělávání je uskutečňováno podle Školního vzdělávacího plánu (ŠVP),“Školka, 
základ života“. 
Třídy se jmenují od nejstarších dětí Rybičky, Berušky, Dráčci a Kuřátka. 
Školku spolu s jejími zaměstnaci slavnostně otevřel 3. 11. 2022 pan starosta Milan 
Samec, který všem popřál, aby se jim v nové školce líbilo. Uvolněné celé horní patro 
v budově 2. stupně základní školy plánuje MČ Praha 21 využít pro Montessori třídy a 
tím vyřešit současné potíže s kapacitou základní školy. 
 
Kromě státních mateřských škol působí v naší obci také několik dalších 
soukromých mateřských škol s různým stupněm nabídky výuky, aktivit i 
finanční úhrady rodičů. 
 

KULTURNÍ ŽIVOT 
 
Již devátým rokem spolupracuje ÚMČ Praha 21 a jeho Odbor školství a kultury MA 21, 
Komise sociální politiky a zdravotnictví, spolu s Muzejní radou a dalšími spolky a 
organizacemi při zajišťování kulturních akcí v obci.   
 
 

http://www.msrohoznik/
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Akce pořádané Úřadem městské části Újezd nad Lesy (ÚMČ), nebo na kterých 
se spolupodílel v roce 2022. 

 
7. září- 10. září – Dny zdraví. 
14.května - Běh o pohár starosty, aneb Běh za újezdskou sovou,18. ročník. 
 
   

 Muzeum 
 
Muzejní rada letos pracovala pod vedením paní Ing. Evy Danielové ve složení 
Marie Tomaidesová, Mgr. Jana Kurková, Mgr. Petr Mach, MUDr. Zita Kazdová, 
Externími spolupracovníky byli, plk. Ing. Jan Vondráček a plk. Ing. Karel Tůma a Ing. 
Klára Zezulová. Také v letošním roce připravilo muzeum několik výstav. Kustodem 
muzea je pan Zdeněk Zahradník. Tajemnicí muzea, která zastupuje zřizovatele ÚMČ 
Praha 21 je paní Markéta Slavíková. 
 
V neděli 6. února jsme slavili „100 výročí názvu obce Újezd nad Lesy“.Datum 
vzniku názvu obce Újezd nad Lesy, který dne 7. 2.1922 schválilo Ministerstvo vnitra, 
se stalo symbolem těchto letošních oslav. 
 
Nadšení turisté odstartovali na tříkilometrovou vycházku s lampiony již před 16. 
hodinou. O trasu a reflexní značení se postarali členové Klubu českých turistů, odboru 
Pohoda Praha. Cestou k nádraží Klánovice a pak Klánovickým lesem na ně čekalo 
šest zastavení s otázkami z místní historie. Odměnou byl pamětní list podepsaný 
panem starostou Milanem Samcem, upomínkové dárkové předměty, sladká odměna 
a pro zájemce knihy o Újezdě od manželů Tomaidesových. Otevřeno bylo také 
Újezdské muzeum s výstavou „100 let samostatné obce Újezd“. Své obdivovatele si 
ve tmě našla venkovní galerie 236 erbů žáků naší školy. Hlasování o tři erby 
s největším počtem hlasů veřejnosti bylo ukončeno 28. února.   
 
Vyvrcholením oslav, které připravilo Újezdské muzeum ve spolupráci s odborem 
školství, vedením Úřadu MČ Praha 21 a Masarykovou ZŠ, byla světelná tematická 
show, promítaná na budovu školy. Zpracována byla tři témata: otevření školy 28. 10. 
1934, brigádní generál Stanislav Kraus, učitel působící na naší škole třicet let, a 
výstavba sídliště Rohožník. Působivé promítání nemohlo být zakončeno jinak, než 
újezdským znakem a letopočty 1922–2022.  
 
K výročí se sešla v pondělí 7. 2. muzejní rada a společně s návštěvníky vernisáže 
výstavy ke 100 letům samostatnosti Újezda, která se na žádost občanů vrátila do 
muzea do 16. 3. si s paní kronikářkou připomněli historii Újezda nad Lesy a jeho názvu. 
Díky dochovaným zápisům obecního zastupitelstva víme, že debata o názvu obce 
proběhla již 16. 8. 1920. Přestože zastupitelstvi tehdy odhlasovalo název Újezd Starý, 
ministerstvo vnitra schválilo dne 7. 2. 1922 název současný. Oba dva dny oslav byly 
věnovány místu, ve kterém žijeme a potkáváme se napříč generacemi. I vernisáž byla 
zakončena symbolicky újezdským znakem a stovkou, tentokrát na výborném 
narozeninovém dortu z Café Zelený Dům, který byl zároveň poděkováním tomu, kdo 
v tento výjímečný den do muzea zavítal.  
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15. březen 1939 navždy zůstane „černou středou“ našich dějin. Z Československé 
republiky se stal o den později Protektorát Čechy a Morava. Původně plánovaná 
vernisáž na toto datum, byla kvůli jarním prázdninám odložena na 23. března. K 80. 
výročí heydrichiády byl díky finanční podpoře MČ Praha 21 vydán dotisk publikace k 2. 
světové válce z roku 2014 rozšířený o téma Sudet, nové rodinné příběhy, historii a 
nové odhalení pamnětní desky padlým 6. 5. 1945 u budovy úřadu a odhalení pomníku 
parašutistům v Nehvizdech. Na přání kurátorů výstavy si všichni společně se 
Sovičkami zazpívali českou hymnu, pak již koncertovaly Sovičky samy. Emil Kulfánek 
byl kurátorem první části výstavy „Sudety“ s podrobnou prezentací pomocí map a 
zápisů. Detailní popis této problematiky je vysvětlen v dotisku knihy. Kurátorem části 
„Operace Anthropoid“ byl plk. Jan Vondráček. Městys Nehvizdy zapůjčil muzeu do 5. 
května putovní výstavu, která na dvaceti bannerech zachycuje období 1938-1945. 
Výstavu využili i učitelé Masarykovy ZŠ a hodiny dějepisu a vlastivědy strávili na 
besedě v muzeu s plk. Vondráčkem.  
 
V březnovém Zpravodaji vyšlo Poděkování třem dámám. Eva, Marie, Klára. Protože 
pouze díky nim si Újezd vzpomněl a oslavil dvě předchozí zmíněná stoletá výročí. 
Například nejnovější soubor velkých informačních panelů, přibližujících historii, 
události a souvislosti místa, ve kterém dnes žijeme, je autorským dílem Evy Danielové 
a Marie Tomaidesové. Úspěšná venkovní výstava z loňského podzimu se 
přestěhovala do újezdského muzea. A všechny  vlastivědné procházky, výlety a 
turistické pochody, na nichž bylo a je možné se seznámit s historií Újezda, Blatova, 
Nové Sibřiny a Klánovického lesa a které baví i děti? To je zásluha Kláry Zezulové. 
Všechny tři jsou duší Újezdského muzea. A jejich zásluhou malé Újezdské muzeum-v 
jedné malé místnosti v přízemí DDM na hlavní křižovatce – jaksi supluje duši Újezda 
nad Lesy. Jsem jim za to vděčná. Za Újezdské muzeum Zita Kazdová.  
 
Přírodou krok za krokem v českých písních a básních, byl název výtvarné a 
fotografické výstavy konané v muzeu od 11. května do 29. června, při příležitosti 10. 
výročí otevření Naučné stezky Lesní galerie I. 
 
Ve čtvrtek 16. černa proběhla podvečerní turistická akce KČT zařazená do 
celoročního projektu „Prahou turistickou“. Trasu Od muzea k muzeu prošlo cekem 64 
účastníků a na křtu byla další řada lidí, kteří se nemohli projít na trase. Start i cíl byl 
v Újezdském muzeu. Protože v době akce byla v muzeu otevřena výstava při 
příležitosti 10. výročí Naučné stezky (viz nahoře), byla pokřtěna výroční turistická 
vizitka. Poděkování patří Zitě Kazdové a Evě Danielové, které se zúčastnily této akce 
a jsou to také dvě ze zakladatelek naučné stezky.   
 
V neděli 4.9. se uskutečnil 6. ročník turistického pochodu „Za loupežníkem 
DRHOLCEM“. organizovaný KČT odbor POHODA Praha, ve spolupráci s Újezdským 
muzeem, kde byla registrace účastníků a start pochodu. Pochodovalo se na trasách 
5,11 a 25 km a zúčastnilo se 214 turistů. Součástí pochodu byla i letos tradiční sbírka 
pro Světlušku. Díky dobrovolným příspěvkům bylo letos za světluščí dárkové předměty 
vybráno 7 300 Kč. 
 
Za svobodou s generálem Krausem. Kniha sepsaná z válečných vzpomínek panem 
učitelem Stanislavem Krausem „Za svobodou třemi světadíly“ byla poprvé vydána 
v roce 1996 a podruhé v roce 2009. Třetí rozšířené vydání bylo pokřtěno za účasti 
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rodiny ve zcela zaplněném divadelním sále ve čtvrtek 20. října u příležitosti 
připomenutí si jeho 110. výročí narození. Kromě původní části je nově do dotisku 
zařazena vzpomínka na odhalení desky s bustou ve vestibulu Masarykovy ZŠ v roce 
2006 a výstavu v újezdském muzeu v roce 2012. Další stránky v knize jsou věnovány 
252. protiletadlovému raketovému oddílu Stanislava Krause, jehož představitelé 
navázali se školou kontakt a letos poprvé připravili s vojáky svého oddílu 18. a 19. října 
exhibici na „farní louce“ v Čentické ulici, dopoledne pro žáky škol a odpoledne i pro 
veřejnost. 
O báječnou atmosféru vzpomínkového odpoledne se postarali naši školní zpěváčci, 
tentokrát Sovičky společně se třídou 2. A. Paním učitelkám D.Janoušové a J. Synkové, 
vnučce p. Krause patří poděkování za výběr oblíbených Krausových písní. 
Společnému programu v divadelním sále předcházelo položení věnců k bustě za 
strakonický Krausův oddíl a MČ Praha 21, letos navíc s čestnou stráží protiletadlového 
oddílu. 
 
Listopadová výstava v muzeu, připomínající historii ochotnického divadla 
v obci, byla obsáhle představena článkem kronikářky M. Tomaidesové v našem 
Zpravodaji, pod názvem „Vzpomínka na újezdské ochotníky“.   
 
 

 
 

Místní knihovna 
 
 
Knihovna má ke konci roku celkem 16 822 knih, z toho beletrie 13 161, naučná 3 635, 
časopisy 5 titulů, stolní hry 26 ks. Výpůjček se celkem za rok uskutečnilo 24 136. To 
znamená z našeho knižního fondu + výměnná služba z Městské knihovny, časopisy 
86 x, audio 79x, hry 131 x. Registrovaní čtenáři 1 127, z toho do 15 let 476 čtenářů. 
Knihovnicí je od roku 2009 Jitka Kašparová a od roku 2017 s ní pracuje Pavla 
Jakubcová. 
Příspěvek na nákup knih od ÚMČ činil 100.000 Kč a dotace od Magistrátu 47 500 
Kč.  
Knižní přírůstky celkem 621 knih a úbytek 239 knih. 
V únorovém Zpravodaji byl představen plán akcí naší knihovny pro tento rok. 
V březnu „Měsíci knihy“ připravila knihovna putovní výstavu k dětské knize Kláry 
Smolíkové „Začarovaný hvozd“. Již tradičně vyhlásili pro nové čtenáře zápisné na rok 
zdarma. V dubnu proběhlo tradiční „Pasování prvńáčků ZŠ na čtenáře“. Velikonoční 
dílna pro děti proběhla 11. dubna v knihovně. Knihovna se zapojila do akce“ 26. ročník 
Českého dne boje proti rakovině“v době od 11. do 13.5. kdy se v knihovně prodávaly 
známé žluté květy. Děti se mohly v knihovně zapojit do celoroční soutěže „Lovci perel“. 
Za každou na obale označenou a přečtenou knihu budou sbírat body, které v závěru 
soutěže promění za drobné odměny. Koncem dubna se uskutečnil knižní bazar, kdy 
knihovna převzala od čtenářů knihy v dobrém stavu a nabídla je zdarma jiným 
zájemcům. Knihy které se nerozebraly, byly umístěny do knihobudek:  
 
Letní čtenářská výzva na hru pro děti se objevila v prázdninovém Zpravodaji. První 
týden v říjnu probíhá již každoročně „Týden knihoven“. V týdnu od 3. do 7.října 
mělinoví zájemci roční zápisné opět zdrama a byla vyhlášena amnestie dlužníků, kdy 
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za pozdě vrácené knihy nebudou platit upomínku. Pro úspěch bazaru v březnu, byl 
znovu opakován. Putovní výstava „Spolkla mě knihovna“ s podtitulkem Od hliněných 
destiček k tištěné knize, proběhla v knihovně v listopadu a prosinci, stejně jako další 
knižní bazar a tvořivá dílnička Vánoce. 
 
Během roku se uskutečnilo 21 371 návštěv uživatelů, z nichž 139 použilo PC a 
internet. 
 Z toho ještě 2467 bylo návštěv dětí ze všech MŠ a ZŠ při celkem 118 akcích. Zásadní 
byly čtenářské dílny a motivační hry s nakladatelstvím Thovt, které kromě prázdnin 
probíhaly každý měsíc. 
  
Stejně jako v minulých letech zajistily naše knihovnice výměnný soubor 200 knih, a 
navíc 4 hry a 50 audioknih z Městské knihovny v Praze. Knihy se půjčují na dobu 
jednoho měsíce a půjčovní dobu nelze prodlužovat. V meziknihovní výpůjčce si od nás 
půjčily knihovny 5x a naše knihovna si vypůjčila od jiných 12x. 
 

 
Arabeska 

 
Po vynucené covidové pauze se letos začaly opět rozjíždět domácí i zahraniční 
soutěže pro taneční školy z celé republiky. Naše děti se nevzdávaly, tréninky 
nezanedbávaly, a proto se na soutěžích: Taneční mládí v Praze, Na špičkách v Brně 
a v Plzeňském střevíčku sklízely zasloužený úspěch. Poslední, a to nominační soutěž 
v německém Selbu proběhla 5. a 6. března a byla pro naše děti triumfem. Soutěžilo 
22 dětí z Arabesky s 22 čísly. A výsledek? 12 zlatých, 4 sříbrné a 4 bronzové poháry. 
S tímto skvělým výsledkem se všechny děti nominovaly na mezinárodní taneční 
soutěž v rakouském Villachu. 
 
Činnost Arabesky byla podpořena grantem MČ Praha 21 ve výši 17 500 Kč. 
 

Café Galerie Zelený Dům 
 
Novou kulturní dominantou uprostřed obce se stala znovuobnovená galerie 
Zelený Dům. 
 
 Paní Martina Schiffmannová která galerii vede, miluje výtvarné umění a k němu 
patří i občerstvení, takže ke kávě a horké čokoládě podává výborné domácí zákusky. 
Účast na většině akcí je podmíněna předchozí rezervací a některé i vstupným. Vydává 
také dvouměsíčník, který informuje o všech akcích galerie, nabízí i tipy na pražské 
vycházky a je zdarma kolportován s Újezdským Zpravodajem.  
 
Stručně se seznámíme s akcemi letošního roku. V neděli 23. ledna koncert tří 
mladých violoncellistů „Osamělé palačinky“  
2. února zahájení výstavy obrazů Vladimíra Mencla, poetických krajinomaleb a 
zátiší. 20. února beseda s Petrem Fejkem, bývalým ředitelem pražské ZOO. 2. 
březen otevření nové skupinové výstavy obrazů, keramiky a dekorací. 20. březen 
Koncert slavné operetní, operní a muzikálové árie s Terezou Dlouhou a Veronikou 
Ptáčkovou. 
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2. duben Setkání s třemi výtvarníky při zahájení výstavy jejich obrazů. 10.duben 
workshop s Valerií Stulíkovou velikonoční malování. 24.duben komponovaný 
večer manželů Zemanových – Bitva u Waterloo. Vernisáž obrazů Daniely Benešové, 
ve středu 4. května. Pro velký úspěch se opakuje Diskuzní večer s Petrem Fejkem 
22.května. Vernisáž obrazů Karoliny Mitášové a keramiky Heleny Giras Kozákové ve 
čtvrtek 2. června. Koncert „Kávu si písní osladím“ 19. června, zpěvačky Alena 
Hanusová a Eva Kriz Lifková, klavír Milan Dvořák. V létě se uskutečnily Výtvarné 
dílny, Z.M. Jeřábková akvarel, Pavlina Pecko mikro mozaikový šperk a Viktor Žuk a 
Nadja Katernoga keramika, v době od července do srpna. V září a říjnu proběhla 
výstava obrazů Kateřiny Ašenbrennerové, doplněná stálou expozicí. Ve čtvrtek 20.10. 
komponované představení „Pocta Haně Hegerové“, účinkovali Eva Kriz Lifková, 
zpěv a Milan Dvořák klavír. 2. listopadu vernisáž Pavlina Pecko mozaika. 
5.listopadu workshop Z.M.Jeřábková, akvarel. V sobotu 3.12. 2022 zahájení 
vánoční výstavy s bohatým programem. 4. prosince 1. vánoční koncert, dívčí 
smyčcové trio String Ladies.  V sobotu 17. 12. 2. vánoční koncert klavíristka Klára 
Gibišová a Sovičky, dětský pěvecký sbor pod vedením D.Janoušové. V neděli 19.12 
roznášení dárků „Splněná vánoční přání“. 
 
 
 
 
 

SPORT 
 

Fotbalový klub Újezd nad Lesy 
 
Dne 16.11.2021 proběhla v restauraci „Na hřišti“ valná hromada klubu. Post předsedy 
obhájil Tomáš Zeman. Do výkonného výboru byli nově zvoleni Martin Polák a Michal 
Krejčí oba dva se věnují mládeži. Michal Krejčí se stal také novým šéftrenérém 
mládeže a bude se snažit v této divné pocovidové době udržet újezdský fotbal na výši. 
FK Újezd nad Lesy, celosezónně provozuje dlouhodobě pronajaté sportovní areály 
travnaté fotbalové hřiště s kabinami a sociálním zázemím v Čentické ulici a tréninkové 
hřiště v Pilovské ulici, vše v pronájmu od ÚMČ Praha 21. Fotbalový klub, má v 
současné době dvě fotbalová družstva dospělých, šest mládežnických družstev a 
Starou gardu. Celkem zhruba 200 hráčů a dvacet trenérů. 
Újezd sestoupil z Pražského přeboru, ale zahrál si semifinále poháru. Po dvou 
neúplných ročnících ovlivněných celosvětovou pandemií covidu, nedopadla letošní 
plnohodnotná sezóna pro naše týmy mužů podle představ. Dlouhá přestávka 
předznamenala konec celé řady opor a bylo to především na výkonech A-týmu hodně 
znát. Výsledkem byl sestup mužů z Pražského přeboru do I. A třídy. Béčko se naštěstí 
celkem s přehledem udrželo v I. B třídě, i když bylo občas těžké se vůbec sejít 
v dostatečném počtu. Někdy tak museli vypomoci i hráči staré gardy, nebo ti kteří již 
kopačky dávno pověsili na hřebík. Největší letošní úspěch zaznamenal tým mužů 
v pražském Teskahor poháru. Jako účastník Pražská teplárenská přeboru Prahy jsme 
měli v 1. kole volný los a automaticky tak postoupili přímo do kola druhého. Ve druhém 
kole si poradili se Sokolem Dolní Počernice 4:0, ve třetím kole porazili FK Řeporyje 
4:1, ve čtvrtfinále Sokol Cholupice 2:1. V semifinále čekal velký oříšek v podobě FC 
Tempo Praha, který postoupil do příštího ročníku Přeboru Prahy. Bohužel soupeř byl 
již nad naše síly a tak jsme prohráli 2:8. 
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V týdnu od 18. do 22. července proběhl již 5. ročník letního fotbalového kempu. 
Kemp je určen pro členy i nečleny našeho fotbalového klubu, chlapcům i dívkám 
narozeným v letech 2009 – 2016 a probíhá formou příměstského tábora. Letní kemp 
povede již tradičně bývalý šéftrenér mládeže Matěj Folauf s dalšími trenéry s licencí. 
Účastníci mají k dispozici dvě travnatá hřiště, fotbalové hřiště na malou kopanou a 
tenisovo nohejbalový kurt. Pro účastníky bylo po oba dny zajištěno stravování 
v restauraci „Na hřišti“. 
Náš dlouholetý hráč, trenér a funkcionář Karel Novák, byl oceněn Fotbalovou 
asociací „malou plaketou“ Ceny Dr.Václava Jíry, která se uděluje za významný 
podíl na rozvoji fotbalu v republikovém i regionálním významu. Fotbalu se věnuje od 
osmi let celý život. Karel ani dnes v 66 letech fotbal neopustil a dvakrát týdně hraje se 
starou gardou. 
Na konci podzimní části sezóny se naše áčko drží přesně ve středu tabulky na 8. místě, 
ale čelo tabulky již lehce odskočilo a bude těžké manko na jaře dohánět. B-tým prožil 
na podzim klinickou smrt, když se zdálo že zakončí podzim s nula body. Poslední 
zápasy však tým zabral a dokázal hned třikrát v řadě zvítězit a přeskočit na 
předposlední místo. Na jaře tak čeká naši rezervu urputný boj o záchranu. Stará garda 
si v přeboru drží solidní 2. místo. 
 
FK Újezd nad Lesy obdržel letos od ÚMČ Praha 21 programovou dotaci ve výši 
45 000 Kč. 
 

Tělocvičná jednota Sokol 
 
V září 2022 uplynulo již 31 let od novodobé obnovy újezdského Sokola po roce 1989. 
Dne 18. září 1992 zaregistrovalo ministerstvo vnitra také Tělovýchovnou jednotu Sokol 
Újezd nad Lesy. 
 
. 
Na poslední výroční schůzi TJ 12. 10 2021 ukončll činnost předsedy TJ Ing.Jiří Čemus, 
který vedl TJ Sokol posledních 20 let a funkci převzala paní Marcela Shejbalová 
z oddílu odbíjené SPV, která mu za všechny členy poděkovala za ochotu věnovat svůj 
čas na chod a organizaci spolku. 
 
Prakticky jediným oddílem TJ se tak stal Oddíl sportu pro všechny (SPV), který má 
letos 119 členů, což je růst oproti roku 2021 o 16 členů.  
 
Tradičně zajišťuje cvičení pro ženy a mládež, kde je nejširší základna cvičících v obci 
(106 členů) a dále i hraní volejbalu (Újezdské Sovy 13 členek)), který je nejúspěšnější 
aktivitou TJ.  
 
Cvičení probíhala pravidelně v tělocvičnách místní ZŠ v Polesné ulici po celý rok. 
V pondělí byl gymnastický blok pro děvčata od 16.00 do 19.30 v malé tělocvičně a 
v pátek se konala cvičení a sportovní hry pro děti ve velké tělocvičně od 17.00 do 
18.00. Ženy cvičily v pondělí a čvrtek aerobic, kalanetiku a pilates. Ve středu se ve 
velké tělocvičně scházely zájemkyně o volejbal.  
 
V dubnu uspořádaly volejbalistky vlastní turnaj pro 4 ženská družstva, pozvané byly 
Kobry, Tety a volejbalistky z Krče. V květnu proběhl tradiční volejbalový turnaj 
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pořádaný pražskou SPV na libeňských kurtech SK Meteoru Praha. V září v rámci Dnů 
zdraví  pozvali spoluobčany na ukázkovou hodinu gymnastiky dívek. Získanou dotaci 
z Národní sportovní agentury využili k odměňování instruktorek dětí a mládeže. Díky 
finanční podpoře MČ Praha 21 (grant 17 000 Kč), se podařilo snížit náklady spojené 
s pronájmem tělocvičen MZŠ v Polené ulici. 
 
A ještě oddíly a jejich cvičitelé. Cvičení žáků a žákyň (19), cvičitelé Karolina Ploužková, 
Hanka Carbochová, cvičení žákyň-gymnastika (41), cvičitelé Hanka Rosová a Stáňa 
Babušková, cvičení žen (46), cvičitelé Líba Mašková, Marcela Sechterová, Jana 
Holuová a Iva Kleinhamplová odbíjená ženy (13), cvičitelé Líba Mašková a Marcela 
Shejbalová. 
 
Poděkování patří všem instruktorům, kteří se ve volném čase věnují nejen dětem, ale 
i ostatním zájemcům o sport. Například Líba Mašková už v Sokole předcvičuje 46 let 
a Hanka Rosová vede sportovní gymnastiku žákyň již téměř 30 let. 
 
 Pravidelná cvičení probíhají v pronajatých prostorách újezdské základní školy. Vedení 
školy, majitel tělocvičny vychází maximálně vstříc požadavkům a patří mu velké 
poděkování. Věříme, že budou moci tyto služby používat i nadále. 
 

 
Sportovní klub Kangsim Dojang 

 
Kangsim Dojang je sportovním oddílem sdružujícím cvičence korejského bojového 
umění taekwondo. Předsedou oddílu je pan Marek Doxanský. U nás v Újezdě nad 
Lesy působí již od roku 2001, kdy vznikl za přispění několika reprezentantů tohoto 
sportovního odvětví. Hlavní činnost oddílu, je zaměřena na výuku sportovního zápasu 
kyorugi a cvičení sestav poomse. Má celkem 300 členů, z toho 80 závodníků. 
 
Oddíl se snaží o výchovu úspěšných sportovců na nejvyšší úrovni. Zároveň, je jeho 
snahou zvyšování morálních kvalit členů a dodržování etických pravidel bojových 
umění. Hlavním cílem je rozvíjení osobnosti žáků tak, aby dokázali být pravdivými a 
prospěšnými lidmi. 
 
V sobotu 7. května se v újezdské tělocvičně na druhém stupni Masarykovy školy konal 
2. ročník turnaje Kangsim Poomsae Cup, který pořádal náš místní klub. Turnaj je 
zároveň zařazen do Národní ligy poomsae i do Extraligy poomsae. Turnaje se 
zúčastnilo více jak 150 závodníků z deseti klubů. Náš Kangsim vyslal na tento turnaj 
60 závodníků, kterým se podařilo získat celkem 46 medailí, 12 zlatých, 17 stříbrných 
a 17 bronzových. S tímto výsledkem dosáhli na celkově 2. místo v týmech. Turnaje se 
zúčastnilo i mnoho našich nováčků. Za vyzvednutí stojí výkon Dianky Špilerové, která 
v kategorii mladších žákyň D porazila 10 soupeřek a získala bronzovou medaili hned 
na svém prvním turnaji. Turnaj byl finančně podpořen MČ Praha 21 a zahajoval ho 
starosta Milan Samec. Poděkování patří i sponzorům kteří klub dlouhodobě podporují, 
generálnímu partneru společnosti Abak a hlavnímu partnerovi, Obchodní akademii a 
Obchodnímu institutu Praha. 
 
Titul mistrů ČR zamířil do Újezda. Kamsing Dojang zaznamenal 21. května 
v Havířově historický úspěch. Poprvé po dvanácti letech, kdy se oddíl věnuje poomsae 
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(sestavám), ovládl mistrovství ČR v této taekwondo disciplině. Předčili i klub 
korejského mistra Taehan a Sejong, který kraloval posledním třem ročníkům. Výrazně 
k tomuto výsledku pomohly Julča Šlesingerová a Magda Ziková. Julča si skvěle 
načasovala formu a získala stříbro a Magda tento úspěch ještě předčila, když ve své 
kategorii nenašla přemožitele a stala se mistryní ČR. Poděkování patří také podpoře 
MČ Praha 21, která v rámci dotačního programu podporuje některé aktivity našeho 
oddílu. 
 
20. soustředění újezdských taekwondistů proběhlo v Malých Svatoňovicích 
koncem července pro 80 závodníků i s trenéry. Byl to týden plný dřiny, ale i nekončící 
zábavy včetně táboráků, opékání buřtů a celotáborové hry. 
 
V prázdninovém Zpravodaji proběhla nabídka pro nové členy Újezdského 
taekwonda. 
 
Dne 9 září 2022 se uskutečnilo Exhibiční vystoupení taekwondo SK Kangsim 
Dojang. V rámci „Dne Zdravé země“ a „Dnů zdraví“ na multifunkčním 
sportovišti. 
 
Kangsim ovládl Turnaj NextGen. Předposlední říjnová sobota byla spojena 
s konáním tradičně netradičního turnaje NextGen, který patří mezi unikátní turnaje 
v České republice. Jako jediný totiž spojuje poomsae i kyorugi pod jednou střechou 
v jeden den. Turnaje se zúčastnilo přes 170 závodníků ze 14 oddílů a našim 
závodníkům se podařilo získat 28 medailí a jedno speciální ocenění pro nejlepšího 
zápasníka v kategorii kadetů, které si odnesl Tomáš Kaing a to již podruhé v řadě. 
 
Bez obětavých trenérů a pomoci rodičů by to nešlo. Velké díky patří také generálnímu 
partnerovi společnosti Abak s.r.o. provozovateli sítě Újezd.net, hlavnímu partnerovi 
Obchodní akademii Praha s.r.o. a ÚMČ Praha 21 za finanční grant ve výši 45.000 
Kč.  
 

Občanské sdružení "Tři pro zdraví" 
 
Sdružení, vzniklo na jaře roku 2008 a za tu dobu se uskutečnilo mnoho, velmi dobře 
organizovaných závodů. Sdružení tehdy založili tři přátelé Ondřej Brouček, Ondřej 
Kočí a Marek Lejsek. Tehdy je napadlo využít potenciál Klánovického lesa a chtěli 
ukázat, že příroda a sportovní aktivita se tu dají dobře skloubit. Z nápadu vznikl seriál 
tří závodů, které propojují i obce ležící v okolí Klánovického lesa. 
Po dlouhých 15 letech pořádání a 2 letech s covidem, kdy neustále přesouvali, rušili, 
měnili závody se rozhodli pro jednu odpočinkovější sezonu. Tradiční seriál tří závodů 
pro zdraví nepořádali, nicméně uspořádali pár společných sportovních setkání, 
tréninků apod. Vrchol sezony a zároveň největší sportovní akci v okolí nevynechali - 
7. ročník Klánovického 1/2Maratonu proběhl tradičně v polovině října - 16.10. Na 
start se postavilo přes 1500 dospělých závodníků, skoro 300 dětských a 100 běžců 
se psem. Po posledních dvou letech (jeden ročník zrušený a druhý s covidovými 
omezeními) to byl opět krásný závod v příjemné atmosféře. 
 
 Tři pro zdraví má ovšem štěstí na sponzory (tím hlavním je Újezd.net), účastníky 
závodu i obce. Všichni firemní sponzoři i místní radnice spolek podpořili i v této době 
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a byli schopni akceptovat podmínky měnící se ze dne na den. Velice si této podpory 
váží.  
 
Na podporu těchto sportovních aktivit dostalo letos sdružení grant od MČ Praha 21 
ve výši 28.000 Kč. 
 
 

Občanské sdružení „Rarášek z Újezda“ 
 

Rarášek z Újezda je odborem Pražského sdružení „Sport pro všechny“ a sdružuje 
nadšence, kteří ve svém volném čase pořádají pro rodiny s dětmi několik akcí ročně. 
 
V Újezdě se stala již tradicí akce pro rodiny s dětmi, kterou známe jako Cestu za 
pokladem skřítků. Již 13 let připravuje Rarášek tuto pohodovou procházku po 
místním lese, kde se její účastníci na stanovištích sedmi skřítků snaží zvládnout jejich 
úkoly, spojené s ochranou přírody, podporou aktivního života a propagací našeho lesa. 
V sobotu 9.září se u registračního stánku na multifunkčním hřišti sešlo postupně 253 
dětí, které se vydaly na trasu dlouhou 2 km. Cesta byla označena fáborkami, aby nikdo 
nebloudil. „Nečekaně“ se na jedné stezce objevili i dva loupežníci. I přesto všichni 
dokázali dojít až do cíle, kde na ně čekal již strážce pokladu a lesní víly a děti si pak 
mohly odnést odměnu za své úsilí. Počasí jim přálo, a tak byly spokojené nejen děti, 
ale i jejich doprovod z řad rodičů i prarodičů.  
Již 7. Újezdský Strašiles proběhl 5. listopadu. Parta nadšenců opět vymyslela 
příběh a témata pro deset lesních stanovišť. Vše začalo na multifunkčním hřišti, kde 
pracovnice přepravní společnosti Straši kosmolety s. p. odbavily na vesmírnou cestu 
550 dětí s doprovodem. Průběžné startování rakety měli na starost kosmonauti 
z našeho výcvikového tábora a za zvukových a světelných efektů se jednotlivé skupiny 
cestujících přepravily do světa tajemného újezdského vesmíru. Uvítání zajistila dvojice 
Avatarů a pak to byl již let smezipřistáním: sirotčinec, elektrické křeslo, pavoučí doupě, 
upíři, tančírna, mniši, čerti, Čachtická paní, piráti a UV bludiště. Přistání bylo 
zakončeno setkáním s marťany a podepsáním se na „strašilistinu“. Celá vesmírná 
cesta byla dlouhá 2 km a byla vyznačena svítícími tyčinkami. Na přípravě a realizaci 
pracoval raráškovský tým spolu s dalšími kamarády, celkem jich bylo 74. Poděkování 
patří také Restauraci Na hřišti za poskytnuté zázemí a zajištění občerstvení na hřišti, 
maskérkám z Běchovic, fotografům a fotografkám z Újezda, Běchovic a Prahy 4 a 
všem kteří přišli a pomohli tak dotvořit tu správnou atmosféru této akce finančně 
podpořenou MČ Praha 21, grantem ve výši 45 500 Kč.       
 

Školní sportovní klub 
 
Klub je svou podstatou zaměřen na poskytování sportovního vyžití, především dětem 
a mládeži školního věku rekreační formou. Činnost jeho pěti oddílů, je prvotně 
zaměřena na spontánní sportování, získávání pohybových dovedností a návyků v 
bezpečném prostředí a pod kvalifikovaným vedením.  Stále se daří udržovat 
cvičitelskou a  
trenérskou základnu dobrovolníků bez kterých by žádná činnost nebyla možná. Kromě 
rekreačního sportování, florbalu a horolezectví, dosahuje trvale největších úspěchů 
oddíl atletiky, který patří mezi nejlepší pražské oddíly. Kromě tréninků třikrát týdně, 
závodili na několika veřejných závodech.  
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Školní sportovní klub, podporuje nejenom sportovní a společenský rozvoj velkého 
počtu dětí, ale vychoval i špičkové atlety, kteří se tomuto sportu věnují na nejvyšší 
úrovni.  
 
Úspěšná halová sezóna pro mladší žactvo ŠSK. V zimní halové soutěži získali titul 
Přebornice Prahy na 60 m zásluhou Natálie Vackové, která také vybojovala stříbro 
v běhu na 150 m. Její zásluhou jsme skončili jako družstvo mladšího žactva pátí 
nejlepší v Praze! Úspěšná byla i naše štafeta na 4x200 m, která skončila pátá.Také 
starší žactvo získalo v hale PSK Olymp Praha dvě cenná umístění. Stříbro Honzy 
Machalického na 800 m a bronz na 1500 m zásluhou Adriana Hromka. 
 
Pražský běžecký pohár mládeže je seriál čtyř závodů pořádaných na různých 
místech hlavního města Prahy (Park na Vítkově, Obora Hvězda, Divoká Šárka-Džbán 
a Centrální park Nové Butovice). Soutěž probíhala v březnu a dubnu. První kolo na 
Vítkově byl pro nás zároveň i Městský přebor družstev mladších žáků. Největšího 
úspěchu dosáhl Jan Machalický, který vyhrál závody na Hvězdě a v Butovicích a 
celkově se ziskem 70 bodů vyhrál pohár v kategorii starších žáků. 
 
Štafetový pohár. Velmi chladné počasí, silný vítr, ale úžasná sportovní atmosféra 
doprovázely účastníky okresního postupového kola Štafetového poháru. Po dvouleté 
covidové odmlce vyrazilo 16 reprezentantů naší školy do sportovního areálu ZŠ 
Chodovická v Horních Počernicích. Na start závodu se postavilo osm základních škol 
z několika pražských částí. Naši svěřenci se stali celkovými vítězi a navázali tak na 
prvenství z předchozích velice úspěšných sezon. Krajské kolo Štafetového závodu 
se konalo ve čtvrtek 12. května ve sportovním areálu stadionu Na Kotlářce. Závody 
doprovázelo krásné počasí. Naši malí atleti dosáhli výborného výsledku, když dokázali 
v silné konkurenci doběhnout na skvělém 2. místě. Postup na republiku jim unikl o 
vlásek. Tam pojedou děti ze sportovní školy Campanus. 
 
V sobotu 14. 5. proběhl za krásného slunečného počasí již 17. ročník tradičního Běhu 
o pohár starosty aneb Běhu za újezdskou sovou. Všichni byli rádi, že se závod 
mohl vrátit do obvyklého květnového termínu a opět přivítali velké množství závodníků 
všech věkových kategorií. Závod proběhl jako obykle za podpory pana starosty Milana 
Samce i MČ Praha 21 a s podporou dalších partnerů a společností,bylo pro závodníky 
připraveno velice důležité zázemí a hodnotné ceny. Závodu se zúčastnilo 62 členů 
ŠSK, kteří získali celkem 3 první, 3 druhá a 5 třetích míst ve svých kategoriích. 
 
 
Plavecko-běžecký pohár. V pátek 3. června se zúčastnili naši členové závěrečného 
mistrovského závodu Plavecko-běžeckého poháru pražských škol ve sportovním 
areálu Na Petynce v Praze 6 s otevřeným plaveckým bazénem. Na medailová 
umístění tentokrát dosáhli Bára Chumlenová a Tomáš Tříska. V závěru pátečního 
klání proběhl slavnostní ceremoniál s vyhlášením výsledků celoročních bojů. Na start 
se postavilo 32 pražských škol a více než 500 závodníků. Jako škola jsme s velkým 
náskokem převálcovali ostatní školy včetně těch sportovních. Na bedny vítězů se pak 
postavilo deset našich borců. Zlaté medaile získali Bára Chumlenová, Josiph Delf, 
Jáchym Vrba a Tomáš tříska, Stříbro dostali Viky Zelená, Sámer Delf, Lukáš Tříska a 
Adam Škraňka. Na třetí stupínek vystoupili David Pičman a Tereza Kozlíková.  
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Letošní soustředění proběhlo stejně jako v předchozích letech poslední týden 
v červenci v lesoparku Luh na okraji města Sušice. Leží v lesnaté oblasti poblíž řeky 
Otavy. 
Náplní soustředění je intenzivní lehkoatletický trénink spojený s pobytem v přírodě. I 
s trenéry se jich tam sjelo téměř osmdesát. Tradicí se stal závod na rozhlednu 
Svatobor, která se tyčí nad Sušicí.   
 
V září se v Brně uskutečnily mezinárodní Evropské dětské atletické hry. Celkem 
se jich zúčastnilo 1857 mladých atletů z 15 států Evropy ze 124 oddílů. Náš atletický 
oddíl ŠSK úspěšně reprezentovalo osm vybraných atletů. Sice nedosáhli na cenné 
kovy, ale pro většinu z nich to byla první zkušenost z mezinárodních závodů. 
 
Po prázdninové přestávce se 22. září uskutečnilo 1. kolo Plavecko-běžeckého 
poháru, tentokrát opět ve sportovním areálu Prahy 6 na Petynce. Kvůli nízké teplotě 
vody ve venkovním bazénu se uskutečnila pouze běžecká část. Naši závodníci byli 
úspěšní a domů přivezli 5 cenných kovů a byli ze šesti kategorií čtyřikrát na stupních 
vítězů. 
 
ŠSK dostal letos od MČ Praha 21 grant na podporu činnosti 42 000 Kč. 
 

SPOLKOVÁ ČINNOST 
 

Český zahrádkářský svaz 
 
Počet členů se každoročně mění, ovšem dlouhodobě členů spíše ubývá. Členská 
základna stárne a noví mladší zájemci bohužel nepřibývají.  Letos měla místní 
organizace pouze 69 členů. Ve výboru pracuje 9 členů a kontrolní komise má 3 členy. 
Výborové schůze se konají každý měsíc. Předsedkyní spolku je paní Blanka Exnerová. 
 
 
Zahrádkáři trvale pomáhají v péči o veřejnou zeleň a mají v péči i okolí pomníku T. G. 
Masaryka, včetně záhonů i řady lemujících jalovců. Pečují také o zeleň v korytech u 
hlavní silnice před Domem dětí a mládeže na křižovatce. Setkání občanů 
k připomenutí 172. výročí narození prvního československého prezidenta T.G. 
Masaryka se uskutečnilo v pondělí 7. března u jeho pomníku v parku před školou. 
Výroční členská schůze se konala v sobotu 26. března v jídelně ZŠ v Polesné ulici. 
 
21. dubna se konala veřejná přednáška rostlinolékaře Ing. J. Špaňhela. Další 
přednáška tohoto odborníka na téma „Podzimní ochrana zahrádek“, se uskutečnila 
v rámci výstavy 6. října v areálu zahrádkářů. 
 
28. května jeli zahrádkáři autobusem, společně se Spolkem občanů Škvorce a 
Třebohostic na tradiční keramický den do Kostelce nad Černými lesy. Ve stejný den 
probíhal i Den otevřených dveří kosteleckého zámku, sídla školního lesního podniku 
České zemědělské univerzity kde shlédli kromě areálu zámku i vystoupení 
mysliveckých trubačů a sokolníků a měli možnost ochutnat vína ze školních vinic.   
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Moštování jablek bylo zahájeno od 17. září každou sobotu v areálu zahrádkářů, ve 
Staroújezdské ulici.  
 
Tradiční říjnová výstava ovoce a zeleniny v pořadí již 66. a osmá ve spolupráci 
s Masarykovou školou a Mateřskými školami se konala 6. a 7. října 2022, 
obohacená prezentací výtvarných prací žáků Masarykovy školy a dětí z mateřských 
škol.  
 
Poděkování za koordinaci mezi školkami a třídami v ZŠ patří paní Evě Danielové, která 
spolu s paní Danielou Janoušovou instalovaly výtvarné práce dětí.  
V rámci výstavy proběhlo vyhlášení vítězů fotosoutěže „Kompostování nás baví“, 
kterou v dubnu vyhlásila Komise životního prostředí. 
Předsedkyně paní Exnerová pravidelně informuje ve Zpravodaji zahrádkáře, ale i širší 
veřejnost o zahrádkářské tématice v průběhu celého roku. 
 
Další zprávy i aktuality se zájemci dozvěděli na internetových stránkách spolku „Květy 
Újezda“velmi navštěvovaných, o které pečuje přítel Šebík. 
 
Zahrádkáři dostali od MČ Praha 21 letos grant na podporu činnosti 10 000 Kč.   
 

Svaz postižených civilizačními chorobami 
 
Činnost organizace vychází ze základního poslání SPCCH, to je vyhledávání a péče 
o zdravotně postižené spoluobčany a jejich zapojování do běžného života. 
 
SPCCH je největší újezdskou organizací. K 31.12. 2022 měli 276 členů. Těší je 
smysl práce a mají radost že všechno, co pro členy připravují, je dobře přijímáno.  
 

OV a výbor ZO SPCCH v Újezdě nad Lesy pracoval v r.2022 v tomto složení: 

E.Štrasmajrová-předsedkyně OV a ZO, M. Tomaidesová-místopředsedkyně, 

kronikářka, divadelní představení, M. Vodičková-hospodářka OV a ZO, Ing. M. 

Branžovská-vycházky a výlety, R. Řezáčová-matrika a cvičitelka, A.Kochová-členka 

výboru, B. Nosková-předsedkyně revizní komise. 

Revizní komise pro oba výbory-B. Nosková, V Massaová a M. Havránková. 
 

Práce úsekových důvěrnic byla rozdělena mezi 17 členek a jsou jimi: paní 

Srbecká, Vašková, Tomaidesová, Kollingerová,  Nováková, Štrasmajrová, Podlipná, 

Havránková, Kochová, Pavlíčková, Vodičková, Kupková, Zábranská, Šafránková, 

Šišuláková,, Roubalová, a Starčevičová. 

Výbor se schází pravidelně první pondělí v měsíci a v roce 2022 připravil následující 
akce: 

Besedy –duben - Velikonoční ostrovy (manželé Eva a Petr Danielovi) 
 
Vycházky-únor – Vinohradské vily 
                  Březen – Přírodní park Říčanka 
                  Červen – Pražským Semmeringem na Cibulku 
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                  Září – Z Jenerálky Tichou Šárkou 
                  Listopad -Za koníčky do Velké Chuchle 
                  Prosinec – Za obrázky Kamila Lhotáka 
Vycházky organizovala pí. Mirka Branžovská a celkem se zúčastnilo 139 zájemců.  
Výlety: - červen – autobusový výlet do Ostrova – účast 45 členů. 
 
Divadla: - koncerty – duben – Divadlo Na Vinohradech – Balada pro banditu 

   říjen – Divadlo Horní Počernice – Kaktusový květ 
 
Dále výbor organizoval ozdravný pobyt, v září Konstantinovy Lázně účast 26 členů.   
Rekondiční pobyty pro diabetiky, květen hotel Koliba, Vrbno pod Pradědem, účast 
25členů  
                                  pro kardiaky, srpen motel Příchovice, účast 22 členů                 
Cvičení paměti, které vede paní Štrasmajrová se z důvodu její nemoci nekonalo. 
 
Paní R. Řezáčová se stará o spolkovou nástěnku, kde pravidelně vyvěšuje všechny 
akce a zprávy a M.Tomaidesová je zveřejňuje také v místním Zpravodaji. 
 
Tak jako každoročně probíhalo pravidelné rehabilitační cvičení s prvky jógy v obou 
tělocvičnách ZŠ a je o ně stále velký zájem. Cvičení vedly R. Řezáčová, J. Krátká a B. 
Najmanová.Cvičilo 35 členů, od ledna do listopadu. Cvičení na židlích (vedoucí 
J.Krátká) absolvovalo 30 členů. 
 
Uskutečnilo se jarní a podzimní cvičení a plavání ve Wellnes centru Blatov. Také o tuto 
aktivitu je velký zájem. Přihlášeno bylo 42 členů. Cvičení v bazénu vedla R. Řezáčová.  
 
7.listopadu, po dlouhé a těžké nemoci zemřela dlouholetá předsedkyně SPCCH 
paní Eva Štrasmajrová. Za jejího předsednictví se zvýšila členská základna na 300 
členů. Díky její aktivitě a nápadům, jako jsou ozdravné pobyty pro kardiaky, plavání a 
cvičení v bazénu, cvičení v tělocvičně s prvky jógy, výlety, besedy, divadla, trénování 
paměti a jiné aktivity, našla řadá starších újezdských občanů chuť se společně 
setkávat a nezůstávat mezi čtyřmi stěnami doma. Ve svém rozhodování byla rázná a 
výbor SPCCH, který jí v aktivitách pomáhal, řídila pevnou rukou. V roce 2019 převzala 
osobní ocenění „Cenu starosty“ za obětavou práci pro občany,  
 
V prosinci uspořádali společně se spolkem „Újezd nad Lesy-krajina pro život“ Vánoční 
posezení. Účast byla velká, téměř 100 členů. 
 
Činnost SPCCH je podporována členskými příspěvky (100 Kč) a grantovou 
podporou 43 000 Kč ze strany ÚMČ Praha 21.  
 

 
Klub aktivních seniorů 

 
KAS měl v letošním roce 110 členů. Výbor vede paní MUDr.Zuzana Dastychová, 
místopředsedkyní je Irena Krajzingerová a členy výboru jsou Alena Machová, Rudolf 
Novák a Josef Vodička. 
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16. února začala pouť malostranskými ulicemi. Navštívili kostely sv. Tomáše, sv. 
Josefa, Panny Marie pod řetězem a kostel Panny Marie Vítězné s Pražským 
jezulátkem. Prošli Kampu, Čertovku a podívali se do Werichovy vily.  
26. 2. se konala výroční schůze za hojné účasti členů. Zhodnotili činnost za uplynulé 
období a seznámili se s plánovanými akcemi. Poděkování patřilo pekárně Kollinger a 
cukrárně Blatov, které pro ně připravily koláčky a chlebíčky. 
 
Další výlet se konal 12. 3. kdy vyjeli MHD do Staré Boleslavi. Zde navštivili kostel 
Nanebevzetí Panny Marie, kde je uloženo Palladium Země České. Potom navštívili 
kostel sv. Klimenta a sv. Václava. Po obědě přešli přes řeku do Brandýsa nad Labem 
a zde si prohlédli renesanční zámek, který byl také mimopražským sídlem císařů, od 
Rudolfa II. až po Karla I. 
 
Dubnový výlet směřoval do Jičína, kde si prohlédli zámek a Valdickou bránu. Na 
Valdštejnově náměstí matiánský sloup, kašnu a studnu a gotický chrám sv. Ignáce. Po 
obědě navštívili hrad Pecka, kde po prohlídce ještě stačili ochutnat svařené víno. 
 
20. dubna se uskutečnila další procházka Prahou. Začali prohlídkou Poslanecké 
sněmovny Parlamentu v palácích na Malé Straně. Částí areálu je provedla újezdská 
místostarostka paní Kristýna Kopecká. Dalším bodem programu byl barokní kostel sv. 
Mikuláše a procházka po Karlově mostě výlet zakončila. 
 
V květnu si vyjeli na sever. Nejdříve na zámek Jezeří, který jako zdevastovaný byl 
v roce 1991 v restituci vrácen Lobkwiczům, kteří neměli peníze na jeho obnovu a 
v roce 1996 ho darovali státu. Od té doby je zámek zpřístupněn veřejnosti a zároveň 
probíhá jeho rekonstrukce. Po obědě v Oseku následovala prohlídka cisterciátskéko 
kláštera z roku 1206. Poté odjeli na Červený hrádek, který si prohlédli jen zvenku, kvůli 
konané svatbě. 
 
Na červnovém výletu navštívili Písek. Nejdříve si prohlédli sochy z písku, tentokrát 
motivované typickými stavbami českých a německých měst, se kterými Písek 
spolupracuje. Prohlídka začala u mostu z roku 1260, který je nejstarší u nás a druhý 
nejstarší v Evropě. Další zastávky byly pod hradem, u Křižíkovy elektrárny, dům „U 
koulí“kde žil Fráňa Šrámek a místo kde stávala Putimská brána. Po obědě je čekal 
Písecký hřebčinec. Odpoledne mezi dvěma rybníky u Sudoměře viděli sochu Jana 
Žižky z roku 1925, vysokou 16 metrů. Připomíná bitvu z roku 1420 ve které houf husitů 
zvítězil nad přesilou královských vojáků. Závěrem výletu ještě odjeli do Kestřan a 
navštívili Horní tvrz, Dolní tvrz a barokní zámek.  
 
Po letní prázdninové přestávce navštívili 21. 9. Jičín a Hostinné. V jíčínském 
muzeu to byla výstava plechových a plastových hraček českých firem Kovap a Kaden 
s názvem „Kdo si hraje nezlobí“, jejichž tradice sahá až do roku 1946. Potom přešli na 
výstavu ze života lidí popelnicových polí. Pokračovali do města Hostinné, jehož jádro 
je chráněno jako městská památková zóna. Patří sem i radnice s postavami dvou 
rytířů-obrů, kteří od roku 1641 chrání městská práva. Dále pokračovali do 
františkánského kláštera, kde je Galerie antického umění. Jsou zde kopie děl která 
vznikla v letech před 500-200 našeho letopočtu. 
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5.10 absolvovali Procházku Prahou. Karlův most, kostel sv.Františka, Klementinum, 
kostel sv. Salvatora, Staroměstské náměstí s pomníkem Jana Husa, Týnský chrám, 
Mariánský sloup a dům U kamenného zvonu.  
15. 10. navštívili hrad Český Šternberk a hrad v Ledči nad Sázavou. I přes 
nepřízeň počasí se výlet vydařil. 
 
2.listopadu a 29.listopadu dvakrát byli v divadle Broadway. Poprvé na představení  
nového muzikálu „Okno mé lásky“, sestaveném z hitů Petra Jandy a skupiny Olympic. 
Podruhé představení „Vánoční zázrak od Janka Ledeckého. 
 
Poslední akcí roku byl autobusový zájezd do Pardubic 3. prosince. Navštívili vánoční 
trhy a nový okruh v pardubickém zámku nazvaný „Pernštejnská residence“. 
 
 Z grantové podpory ÚMČ Praha 21 získali letos na činnost 47 500 Kč. 
 

23. skautské středisko "Douglaska" 
 
Junák-Svaz skautů a skautek, má v České republice přes 50 000 členů a je největší 
výchovnou organizací mladých lidí v ČR. 
 
Skautské středisko "Douglaska" působí v Újezdě nad Lesy již 32 let. Je součástí 
celorepublikové organizace Junák. Skauting je pro většinu členů celoživotní náplní a 
vidíme to i u nás v Újezdě nad Lesy. Za posledních deset let se členská základna více 
než zdvojnásobila. V současné době působí ve středisku 145 členů. Členové jsou 
rozděleni do tří oddílů. 1.oddíl „Šídla“ má 54 členů a je koedukovaný.22. oddíl 
„Vidrholec“ má 47 členů a je chlapecký. 28. oddíl „Kasiopea“ má 57 členek a je dívčí. 
Oddíl Šídla mimo účasti na střediskových akcích a jednodenních výletů uspořádal 
8..dubna výpravu do Kolína. Oddíl Vidrholec uskutečnil výpravy do Mikešova kraje, 
Děčína, Valdic, Semil a Janova nad Nisou. Oddíl Kasiopea uspořádal výpravu do 
Kostelce a vánoční výpravu. 
 
  Během prázdnin 2022 proběhly dva na sebe navazující tábory na tradičním tábořišti 
v Přestanicích na Šumavě, kterých se zúčastnilo 81 dětí a věnovalo se jim 15 
dospělých. Na uspořádání táborů přispěl Magistrát hl. m. Prahy a Ministerstvo školství, 
mládeže a tělovýchovy. S jejich podporou mohli pořídit potřebné táborové vybavení. 
Největší letošní investicí byl nový vojenský hangár.  
 
První letošní akcí celého střediska byla účast na tradičním pražském „Zimním 
přechodu Brd“ 22. ledna. Začátkem jara poskytli klubovny pro nouzové ubytování 
uprchlíků z Ukrajiny a uspořádali dobročinnou akci „Douglaska Ukrajině“ s prodejem 
výrobků dětí a dražbou, která vynesla 25 000 Kč. Na účet „Člověka v tísni“ odeslali 
30 000 Kč. Střediskový ples proběhl 26. března v Levelu a tématem byl punk. 
Okresního kola závodů vlčat a světlušek se 7. května zúčastnilo pět družin z našeho 
střediska. Modrá družina z oddílu Šídel obsadila ve své kategorii první místo, 
postoupila do krajského kola, kde 4. června získala třetí místo. V květnu se zúčastnili 
„Květinového dne“, dne boje proti rakovině. Na začátku školního roku zavítali na Mosty 
přes Jarugu a 27. září uspořádali u kluboven zahajovací oheň. O podzimních 
prázdninách proběhly společné výpravy mladších členů do Čáslavi a starších do 
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Hradce Králové. O výkendu 9.-11. prosince pořádaly oddíly samostatné vánoční 
výpravy. Již tradičně 23. prosince rozdávali u kluboven Betlémské světlo. 
   
 

Spolek OKO 
 
Spolek OKO je dobrovolná, nepolitická a nezisková organizace. Cílem a smyslem 

spolku je zkvalitnění životních podmínek v Újezdě nad Lesy (Praha 21) a jeho okolí. 

Uvádím stručný přehled některých akcí. 

Lednový recital zpěváka Petra Kotvalda se konal za přísných covidových opatření, 

vyhlášených těsně před koncertem vládním nařízením. Museli přistoupit 

k omezujícím opatřením. V únoru oživili své stránky novým webem 

www.spolekoko.cz. V sobotu 2.dubna se zúčastnili akce „Ukliďme Česko“. Hned 

v neděli 3. dubna se konalo představení Kašpárkova loutkového divadla v sále MŠ. 

23. května se konal koncert americké zpěvačky Juwane Jenkins „Long Time“. 

Spolek otevřel na Facebooku novou skupinu „Reality Praha 21 a okolí“, která má 
pomoci zprostředkovat výměnu, prodej a nákup bytů, domů a pozemků v Újezdě a 
okolí. V divadelním sále MŠ se v sobotu 3. 12. hrála pohádka „Jak Anča a Barča 
chytaly kapra“. Koncert Ireny Budweiserové 9. 12. zakončil roční aktivitu spolku. 
 
 
 
 

Sbor dobrovolných hasičů                                                                                                                                                             
 
Starostou jednotky, která má letos 39 řádných členů je pan Lukáš Sady. V jednotce je 
27 mužů, 10 žen a 2 mladí hasiči. Novým velitelem jednotky našich dobrovolných 
hasičů se stal Miroslav Jasiowka.  
 
Místní jednotka SDH se schází každou sobotu a hlavní náplní práce, je údržba 
hasičské techniky a vybavení. Členové jednotky jsou držiteli platných oprávnění o 
způsobilosti vykonávat příslušné funkce v jednotce a účastní se každoročního školení. 
Činnost hasičského sboru nespočívá pouze v hašení případných požárů, ale i v celé 
řadě technických zásahů.  
 
Naše jednotka je od roku 2021 zařazena do kategorie požární ochrany JPOIII a 
rozšířili tak svoji působnost z místní na územní. Výjezdová jednotka drží v 
předepsaných časech pohotovost a členové musí být k zastižení na telefonu. 
Případný poplach jim včetně základních údajů zašle počítač z ústředí formou 
telefonátu.  
 
V roce 2022 se naše jednotka podílela na území zřizovatele i mimo něj na likvidaci 68 
událostí, jako požáry, technická pomoc, převoz uprchlíků, taktická cvičení, ukázky 
techniky a další. Jednotka zasahovala celkem u 23 požárů. Z toho se jednalo o deset 
případů na území zřizovatele a třináct požárů mimo toto území. Převážně se jednalo 
o požáry lesního porostu, rodinných domů a chat, odpadových nádob, nebo osobních 

http://www.spolekoko.cz/
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aut. Dále to bylo 11 technických zásahů, jako poškození střech a stromů větrem, nebo 
zajištění a stabilizaci stanů pro uprchlíky z Ukrajiny. Celkem v devatenácti případech 
byl nasazen Ford Tranzit s řidičem pro převoz těchto uprchlíků do ubytovacích zařízení 
po celé republice. Bylo odslouženo mnoho hodin a ujeto 3 748 km. 
 
Členové jednotky se zúčastnili v tomto roce tří taktických cvičení pořádaných HZS hl. 
m. Prahy. Ve vojenském prostoru Doupov se účastnili dvoudenního cvičení likvidace 
tlakových lahví při požáru střelbou. Další speciální cvičení bylo plnění bambivaku na 
letišti Točná. 
. 
Členové výjezdové jednotky se v roce 2022 pravidelně účastnili údržbě techniky a 
zdokonalování nabytých znalostí a dovedností. Dalším členům výjezdové jednotky se 
podařilo získat oprávnění pro práci s motorovou pilou. 
 
Jednotka požární ochrany (JPO) spadá do místní působnosti, ale může vyjíždět 
i za hranice Prahy 21 nebo do Středočeského kraje. Mají v garážích tři vozy. 
Nejstarší je Tatra 148 nedávno zrekonstruovaná. Dále je to největší vozidlo Tatra 815, 
která má nádrž na 9 tisíc litrů vody. Podobnou technikou nikdo v okolí nedisponuje. 
Pohotovostním vozidlem pro menší akce slouží speciál Ford Transit. Další technikou 
jsou vodní čerpadla, rozbrušovačky a pily včetně elektrocentrály. Pro rok 2023 má 
jednotka shválené přidělení vozidla CAS 30 Tatra (cisternová stříkačka). 
 
SDH Újezd nad Lesy se aktivně podílí na různých akcích pořádaných jak MČ 
Praha 21, místními spolky a sdruženími tak i na akcích Masarykovy ZŠ a 
mateřských škol. 
Jednotka provedla ve čtyřech případech již tradiční ukázky techniky pro MŠ 
Sedmikráska, Rohožník, Polesná a žáky ZŠ 7. a 8. třídy.  
Mimo jiné akce Den země, Dny zdraví v Újezdě a den s hasiči v Klánovicích, zde i 
předání zásahového vozidla pro místní sbor..  
 
Prvního října uspořádali Den otevřených dveří hasičské zbrojnice pro veřejnost. 
Návštěvníci si mohli prohlédnout zázemí hasičské zbrojnice, kde jednotka tráví 
pohotovosti. Zblízka si prohlédli výjezdové vozy a jejich vybavení s výkladem hasiče. 
Také děti byly prohlídkou nadšené. Dostaly na památku omalovánky a skládačku a 
fotily se v autě. Mohly si vyzkoušet stříkání vody na cíl do oken hořícího domku. Bylo 
připraveno drobné občerstvení i napečené dobroty od manželek hasičů. Překvapil nás 
velký zájem návštěvníků, kteří přišli i přes vydatný déšť a vydrželi až do konce.  
 
Členové jednotky se v roce 2022 zúčastnili tří taktických cvičení pořádaných HZS hl. 
m. Prahy. První byla záchrana osob v sutinách po pádu z balkonu při oslavě. Další byl 
výcvik po řádění větrné smrště a poslední taktické cvičení proběhlo na téma pohyb 
v zakouřeném prostředí a vyhledávání osob. 
Byla zřízena datová schránka sboru a spolupráci s naší jednotkou nabídl pivovar 
Budvar pro rok 2023. 
 

Český rybářský svaz 
 
Újezdská organizace Českého rybářského svazu, má letos 528 členů a z toho 85 
členů z řad dětí a mládeže do 18 let. 
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 Předsedou je pan Jan Franc a jednatelem pan Aleš Hrubý. Mezi prvními organizacemi 
používají elektronickou evidenci členské základny včetně výdeje povolenek.  
 
Při výroční schůzi účastníci uctili památku zesnulého dlouholetého člena a kamaráda 
Mirka Spurného minutou ticha. 
 
Výborové schůze se konaly každé druhé pondělí v měsíci. Prodej povolenek a 
členských známek probíhal každé pondělí. V květnu proběhlo pravidelné školení 
výboru v rekreačním areálu Jistec. Pravidelné rybářské závody pro děti a dospělé se 
konaly na jaře i na podzim.  
 
Po dovolené se výbor sešel v září. Hospodář Pospíšil zajistil uspořádání brigády pro 
úklid prostor klubovny rybochovného zařízení. Projednala se také příprava na výlov 
chovného rybníka. Bylo zajištěno vypůjčení hydrantu s měřidlem pro napuštění vody 
do komorového bazénu a kádí na hrázi. V říjnu bylo provedeno vyúčtování za 
povolenky, známky a brigády. V prosinci jsme převzali členské známky a povolenky 
pro rok 2023. Bylo provedeno vyúčtování jízd a vyfakturováno ÚS Praha.  
  
Ze zprávy hospodářského odboru vyplývá, že na našich obou rybnících bylo zkrmeno 
5 000 kg obilí a 500 kg suchého chleba. Při výlovu Újezdského rybníka 15. října 2022 
bylo vyloveno téměř 1000 kg kaprů, asi 250 kg amurů, metrák štik a také líni a drobná 
bílá ryba. Čistá hektarová produkce byla 2417 kg.  
 
V září se rybáři zúčastnili Dnů zdraví, kde si děti mohly vyzkoušet rybolovnou techniku 
i zábavné hry.  
.   

Spolek (dříve Občanské sdružení) Újezdský STROM 
 
je dobrovolná nezisková nevládní organizace, která vznikla z iniciativy občanů Újezdu 
nad Lesy v roce 2005, jako občanské sdružení. Dnes je to Spolek pro Trvalý Rozvoj a 
Okrašlování Městské části Praha 21, tedy STROM.  Letos  slaví 17. výročí činnosti. 
 
V čele spolku je tříčlenný výbor a předsedou je Ing. Michael Hartman.Spolek 
dlouhodobě spolupracuje s Lesy ČR i Lesy Hl. m. Prahy, ostatními neziskovými 
organizacemi i úřady a hájí veřejný zájem na kvalitním a zdravém prostředí.  
 
Těžištěm činnosti je občanské sdružování a dobrovolnictví osob, majících společný 
zájem na ochraně životního prostředí a jeho spoluvytváření, okrašlování a hledání cest 
vedoucích k trvale udržitelnému způsobu života jak na místní úrovni, tak v návaznosti 
na vazby regionální a nadregionální.  
 
Své hlavní cíle klade do 12 oblastí, které zahrnují zejména ochranu přírody a krajiny, 
vytváření míst pro zdravý rozvoj mládeže a občanské společnosti, spolupráce při 
územním a stavebním rozhodování v obci nebo okolí, které by mělo dopad na území 
působnosti spolku, osvětová a výchovná činnost na podporu cílů sdružení a obecné 
okrašlování.  
 
Do výroční zprávy za rok 2022 připomínají zejména tyto aktivity: 
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1) Závěrečné projednání LHP pro Klánovický les na 10 let-Stará Boleslav/Brandýs 
2) Jednání na podporu požadavků IPR ve věci rekonstrukce vlakového nádraží 
3) Údržba mostku na cestě k vlaku-výměna uhnilé části za novou desku, podpora 
s.p.Lesy 
4)  Přpomínkování Metropolitního plánu hl.m.Prahy, elektronicky na základě výzvy 
5)  XXIII. Úklid Prahy 21 a okolí, potřetí spolu s KŽP Klánovice 
6)  Přenesení stránek HOL z bezplatné služby na prof. placenou hostingovou službu 
7)  Účast v některých správních řízeních týkajících se životního prostředí v rámci MČ 
a okolí  
 
1)  Závěrečné projednání Lesního hospodářského plánu (LHP) proběhlo v sídle 
vedení správce polesí. Jednání se osobně zúčastnili dva členové spolku, včetně 
předsedy spolku. Zápis ze závěrečného šetření ke schvalování LHP pro LHC Újezd 
nad Lesy 2022-2031, které se konalo 23. 6. 2022 byl zaslán všem zúčastněným 20. 7. 
2022. 
 
2) Spolek byl přizván zadavatelem projektu rekonstrukce komunikace k nádraží do 
budovy pražského Institutu pro plánování a rozvoje hl. m. Prahy (IPR) na jednání 
ohledně připomínek k projektu. Náš spolek by chtěl společně s IPR nalézt takové 
řešení, kde bude vlakové nádraží Praha-Klánovice urbanisticky důstojným napojením 
nejen pro místní dopravu, ale také jako terminál všech Pražanů do Klánovického lesa. 
 
5)  Kampaně Ukliďme svět, ukliďme Česko se účastnili individuálním úklidem a na 
1.máje brigádou společně s klánovickou Komisí pro životní prostředí. Nepořádek 
z lesních cest, okrajů lesa a okolí peronů na klánovické i újezdské straně po brigádě 
odvezl a zlikvidoval ÚMČ Praha-Klánovice. 
 
Oslava výročí návštěvy T.G. Masaryka v Újezdě a zasazení Lípy svobody při 
prvním výročí republiky v roce 1919, se v roce 2022 nekonala. Spolek se rozhodl 
místo další nekulaté roční připomínky připravit 105. výročí návštěvy v roce 2024. 
 
Veškeré aktivity spolku jsou dokumentovány na webu: 
https://sites.google.com/a/ujezdskystrom.info/strom/ 
 
 
 

Újezd nad Lesy: krajina pro život z. s. 
 
Spolek působí v naší obci již čtvrtým rokem. Má tříčlenný výbor a předsedou je Ing. 
Vladimír Klepetko. Dalšími členy výboru jsou Ing. Jitka Carbolová a Ing. Marcel Marek. 
Sídlí na adrese: Sulovická 217.  Hlavním účelem spolku je ochrana přírody a krajiny a 
ochrana veřejných zájmů v Újezdě nad Lesy a jeho širším okolí.   
 
V lednu 2022 začala druhá fáze revitalizace lesíku na Rohožníku v prostoru za 
Rákosníčkovým hřištěm s cílem zpřístupnit tuto oblast pro rekreaci. Byly odstraněny 
poškozené a napadené dřeviny. Konkrétní úprava pozemku byla provedena v souladu 
s doporučením odborníků z magistrátu a byla dozorována Odborem životního 

https://sites.google.com/a/ujezdskystrom.info/strom/
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prostředí a dopravy MČ Praha 21. Revitalizaci severní části zajišťuje městská část, 
jižní části spolek Újezd nad Lesy: krajina pro život. 
 
Ve spodní části pozemku směrem k poli bude zachován stávající pás zeleně s několika 
průchody a východní část bude sloužit jako útočiště a zásobárna pro drobou zvěř a 
ptactvo. Středem lesíka povede cesta vysypaná štěpkou. Budou vysazeny nové 
ovocné stromy a přidána krmítka, pítka a cedule s informací o ptácích, kteří se zde 
mohou vyskytovat. Umožní se tak využití pozemku pro vycházky i odpočinek. 
Akce byla hrazena z grantu na podporu projektů ke zlepšení stavu životního prostředí 
Hl. m. Prahy na rok 2021, za spoluúčasti MČ Praha 21. 
 
Poděkování patří všem, kteří se zúčastnili tradiční akce Ukliďme Česko, konané 
v sobotu 2. dubna. Uklízelo se na mnoha místech. Od Blatova až po Rohožník. Za 
odvoz sesbíraného odpadu patří dík pracovníkům údržby Úřadu MČ Praha 21, pod 
vedením Lukáše Sadyho. Hned po skončení akce odvezli čtyři plné kontejnery odpadu. 
 
V revitalizované zeleni za sídlištěm Rohožník se 26. září uskutečnila procházka 
s ornitologem Janem Grünwaldem z Přírodovědecké fakulty Univerzity Karlovy. 
Dozvěděli se, jak ptáky pozorovat, jak je přilákat a krmit. Umístili různá krmítka a 
zájemci dostali semínka a lojové koule, aby je mohli v zimě doplňovat. 
 
V sobotu 10. prosince 2022 uspořádali v sále Levelu tradiční vánoční setkání pro 
seniory, společně s SPCCH. Po zahájení Marií Tomaidesovou a Jitkou Carbolovou 
předvedly milé pásmo básniček a písniček děti z MŠ Sluníčko s učitelkami Janinou a 
Danielou. Potom již nastoupil Jiří Škvára, hvězda české dechovky s repertoárem od 
Hašlera až po koledy. I letos  vytvořily pro seniory děti z Masarykovy školy s Evou 
Danielovou originální přáníčka s ručně psanými veršíky a krásnými keramickými 
zvonečky.  
Na podporu činnosti dostal spolek grant od ÚMČ Praha 21 ve výši 19 500Kč 
 

Komunitní spolek ÚJEZD.KOM, z.s. 
 

Je to komunitní spolek, který vznikl na přelomu let 2018 a 2019, hlavně za účelem 
podpory a rozvoje sousedského života v Újezdě nad Lesy, obnovení místních tradic, 
realizace sportovních a volnočasových aktivit. Zakládaly ho čtyři ženy a předsedkyní 
spolku je Ing. Hana Mertová. Spolupracujícím fotografem a grafikem je Pavel Dufek. 
 
V roce 2022 pořádali tyto veřejné akce: 9.dubna v rámci akce „Ukliďme Česko“. 
Akce se proti původnímu termínu o týden posunula z důvodu nepříznivého počasí. 
Uklízeli podél Zaříčanské ulice, včetně okolí chodníčku ke hřbitovu. Průběžně se akce 
zúčastnilo 17 dospělých a dětí. Po akci se zahřáli u ohně na Komunitním plácku 
Bartoloměj.   
21. května se konal Sousedský den. Tato tradiční akce se konala opět na Psím 
plácku. Kromě soutěže o nejlepší sousedský koláč (nově i v dětské kategorii), rozšířili 
nabídku o gril a víno, díky Nádražní i o pivo, palačinky a tortilly. Barista Mirek Hladík 
vařil super kvalitní kávu i v polních podmínkách. Součástí akce byl i SWAP-Vítr 
v šatníku a bazárek Děti dětem, oblíbený u našich potomků, prodávajících a 
směňujících své trofeje za nové. Nově uspořádali přednášku s diskusí na téma 
Možnosti rozvoje sousedského života ve veřejném prostru Újezda, která vznikla ve 
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spolupráci s IPR (Institut plánování a rozvoje hl. m. Prahy) a vzbudila mezi účastníky 
velký zájem. Představili také několik jednoduchých a funkčních inspirací oživení 
veřejného prostoru. Na akci se během odpoledne ukázalo cca 100 dospělých a dětí. 
17. září proběhl druhý ročník pouličního festivalu“Zažít Újezd jinak“. Letošním 
ročníkem se vinula linka podpory Ukrajině-ukrajinské ženy připravily a prodávaly 
výborné tradiční pokrmy, vystoupila ukrajinská zpěvačka Kataryna Gapochka 
s doprovodem. Tentokrát sice promokli, ale špatné počasí pomohlo větší soudržnosti 
mezi stánkaři a přimělo k improvizaci. Díky podpoře sponzorů (Nadace Via, Újezd.net, 
AW Cool, HHS Advokátky, Jinohrátky, Uzeniny Novák, ZOOShopPlus, ElBio bez 
odpadu, ABS Dětské botičky), nadšení organizátorů i vystupujících (Hectic Dance 
Club, Elements Crew, Shuffle Dance z Dům Um, Kangsim Dojang), skvělému jídlu a 
pití měl náš pouliční festival opět úspěch a navštívilo ho odhadem 600 osob. Hlavními 
organizátory byli: Lenka Danielová, Valerie Stulíková a Pavel Dufek.  
 
Sousedský pokec a dýňování 22. října. Tradičně připravili na Komunitním plácku 
Bartoloměj prostor pro dlabání dýní a sousedské povídání u ohně. Šlo o akci 
komunitního rázu a menšího rozsahu. Účast cca 25 lidí. 
 
V předvečer Štědrého dne se již po několikátý rok opět společně sešli nad hrnkem 
svařeného vína, grogu, nebo čaje na Komunitním plácku Bartoloměj, aby společně 
zrekapitulovali uplynulý rok, popřáli si krásné vánoční svátky a ochutnali vánoční 
cukroví. Akce se zúčasnili členové spolku s rodinnými příslušníky a přáteli. 
 
Svoji činnost prezentují na webových stránkách www.ujezdkom.cz, kde je i odkaz na 
Facebook. 
¨¨ 
 

KALENDÁRIUM 
 

Historické kalendárium s koncovkou 2 
 
Na tomto místě, věnuji několik řádků zajímavým výročím, nebo událostem, které se 
odehrály v Újezdě, nebo blízkém okolí a jejich společným jmenovatelem v letošním 
roce (2022) bude dvojka na konci letopočtu. 
 
1142 - 880 let - kníže Vladislav II. nechal obklíčit les Vidrholec a pochytané loupežníky, 
dal odvésti k hrdelním soudům v Kouřimi a Kolíně, kde byli po mučení popraveni. 
1312 - 710 let - umírá tehdejší majitel Újezda, Vítek ze Švábenic a Heřmanic. 
1362 - 660 let - ves Lhotu ve Vidrholci (později zaniklou), postoupil rod Olbramoviců, 
Pešlínovi Bohuslavovu. 
1392 - 630 let - majitel Koloděj Martin Rotlev, který založil a nadal ve farním kostele 
sv. Havla v Praze oltář sv. Erasma, k němuž podal za oltářníka kněze Alberta z Teplé. 
Ten si změnil své beneficium s újezdským farářem Přibyslavem a byl plebánem v 
Újezdě až do roku 1408. 
1402 - 620 let - plebánem ve lhotském kostelíku je Vavřinec, který se vzdal úřadu ve 
prospěch kněze Jiřího ze Zeměch. 
1532 - 490 let - majitel lesa Vidrholce Mandelík z Chrastu se musel zodpovídat úřadům, 
proč nevykácel stromy a křoviny podél zemské stezky z nichž loupežníci přepadávali 
pocestné. 

http://www.ujezdkom.cz/
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1672 - 350 let - kníže Lichtenštejn nechal vypálit ves Vojkov u Říčan, protože 
obyvatelé, poskytovali úkryt loupežníkům Petrovským.   
1712 - 310 let  - majitelkou Újezda se stává Marie Terezie Savojská, přezdívaná lidem 
"Savojka". Drží Újezd až do roku 1772, kdy 20. února ve Vídni umírá. Od roku 1712 je 
také zpracováván tzv. první tereziánský katastr ( vstoupil v platnost v roce 1747).  
1752 - 270 let  - obnovena výstavba zemské silnice Praha - Vídeň, vedoucí Újezdem, 
pozastavená kvůli válečným událostem (stavba zahájena v roce 1738). 
1772  - 250 let - majitelem Újezda se stává František Josef I. z Lichtenštejna. 
1812  -  210 let - 3. listopadu byla kolodějská škola přestěhována do domku čp. 3 u 
kostela. 
1862  -  160 let  - konec krajského zřízení, zůstává 79 politických okresů s 
hejtmanstvími. 
1872  -  150 let  - 10. července udeřil blesk do kolodějského kostela, poničil varhany a 
oltáře. 
1902  - 120 let - rozšíření kolodějského hřbitova a vybudování nové obvodní zdi a 
železných vchodových vrat. 
1912  - 110 let - je postavena nová kamenná zvonička na dnešní Staroújezdské ulici. 
1922  -  100 let - 7. února 1922 schvaluje Ministerstvo vnitra název obce Újezd nad 
Lesy a 16. února, je František Šimeček ustanoven prvním obecním strážníkem. 
1932  -  90 let - pro lepší spojení Blatova se železniční zastávkou je zřízena lesní 
pěšina v délce 1200 metrů. Dne 24. 5. je založen v restauraci "U Lněničků "Občanský 
klub pro hospodářský rozkvět a zvelebení osady v Újezdě nad Lesy v Blatově". Obecní 
zastupitelstvo schvaluje, aby u Zemské banky v Praze byla uskutečněna zápůjčka 350 
000 Kč, na stavbu obecné školy. Dne 20. 11., hasí újezdský hasičský sbor poprvé 
požár v Sibřině. 
1942  - 80 let - 29. května postihla obec živelná pohroma. Krupobití s průtrží mračen, 
způsobilo nedozírné škody. Osevy obilí byly úplně zničeny. Bylo poškozeno mnoho 
ovocných stromů a okna všech budov obrácených na západ, byla vytlučena. Dne 13. 
února umírá v koncentračním táboře Osvětim, dlouholetý starosta újezdského Sokola 
pan Dr. Bedřich Jenšovský, bývalý ředitel Archivu země české. 
1952  -  70 let  -  v Újezdě, byl založen baletní kroužek, pod vedením paní M. Bendlové. 
1972 -  50 let  -  v červenci končí ze zdravotních důvodů dlouholetá újezdská 
kronikářka, paní Růžena Pultarová. V tomto roce, byla také zahájena výstavba sídliště 
Rohožník, na východním okraji obce.  
1992 - 30 let  -  byl zbourán společenský dům Na křižovatce, a knihovna, se stěhuje z 
prostor bývalé restaurace "U Kunců" (dnes sběrna Fortuny v domě Podrazských) do 
budovy tehdejší školy, dnes úřad MČ. 
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